
Сряда
29 септември 2010, брой 184 (4995)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.45307    

+0.13% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.34600   

     -0.13%
Българска народна банка

Sofix: 388.10 

    +0.11%
Българска фондова борса

BG40: 113.83

+0.73%
Българска фондова борса

Компании и пазари ▶ 12
Новини ▶ 6 

Правителството 
тръгна по спиралата 
на увеличаващия  
се дълг

Големите супермаркети 
се насочват към  
по-малки обекти

„Булгаргаз” 
обеща да не 
променя цената 
на газа през 
януари

Компании и пазари ▶ 11Новини ▶ 9 Свят ▶ 10

Фонд на 
Citigroup 
купува 
38% от 
„Хювефарма”

Кметът на 
Москва -  
уволнен, 
скандален  
и богат

По-скъПо и несигурно

Промените в Закона за нотариусите влизат на второ четене с привкус на 
лобизъм и съмнителен ефект за имотния пазар - по-скъпи сделки и същата 
опасност от измами  ▶ 4-5
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Печеливш
цветан цветанов 

Губещ
Митко Събев 

Вицепремиерът и министър на вътрешните работи е най-
одобряваният министър, сочат резултатите от национал-
но представително проучване на обществено-политически-
те нагласи на Националния център за изучаване на обществе-
ното мнение (НЦИОМ). Според проучването Цветанов разпо-
лага с 64% обществена подкрепа. След него са Николай Младе-
нов (42%), Росен Плевнелиев (41%) и Мирослав Найденов (40%). 

Председателят на надзорния съвет на „Петрол” АД 
Митко Събев няма как да е доволен от спада на акциите на 
дистрибутора на горива. Книжата на компанията бяха най-
губещите на официалния пазар, след като се понижиха със 
7.06% до 2.50 лв. за акция. По позицията минаха 890 лота. 
Капитализацията на дружеството се стопи с 2.1 млн. лв. до 
273.1 млн. лв.

Мнения

Tрябва да се обяснят 
ученията на основните 
(поне 10) световни религии 
на децата. Очакваме от 
тях да са толерантни, 
прозорливи, да взимат 
правилни решения, и то 
бързо. Историята на 
религията е свързана и за 
дълги периоди едно цяло 
със светската - обяснява 
много.

Лагавулина 

никола Пенев, както 
винаги, е болезнено точен 
и умен в изказванията си. 
Църквата не иска да реша-
ва ничии проблеми освен 
своите собствени и дори 
по-точно проблемите на 
целия изкуствен „апарат”, 
който се храни от религи-
ята...

Господин и 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1Идеята църквата 
и образованието в 
България да се обе-
динят, за да решат 

проблемите си, е нелепа и 
опасна.

2Пътни фирми се 
заканват да съдят 
държавата. 64 ком-
пании се отказаха 

да участват в търгове, 
а някои вече планират да 
заведат съдебни искове.

3Различните прагове 
за осигуряване на хо-
рата, работещи на 
социални професии, 

ще влязат от 1 януари 2011 
г. Предвижда се въвеж-
дането на 3 минимални 
прага за осигуряване на 
упражняващите свободни 
професии.

Здравният сектор ще посивее. Броят 
на здравно неосигурените ще нарасне 
неимоверно много, защото хората ще 
загубят доверие в системата. Солидар-
ният принцип на здравноосигурител-
ния модел ще бъде разрушен и заменен 
с напълно платено здравеопазване. 
Това са само част от тежките прогнози 
на лекари за развитието на здравата 
система след т.нар. реформа. По-точно 
след въвеждането на мерките в „Кон-
цепцията за по-добро здравеопазване 
в България 2010-2015”. Ако тя въобще 
влезе в сила. 

някой не е чел  
конституцията
Една от най-спорните мерки в до-
кумента е формата на доплащане 
в болниците. Според единственото 
изречение по темата в концепцията 
пациентите ще трябва да заплащат 
разликата между цената на болницата 
и тази на НЗОК. Това на практика 
означава, че всяко лечебно заведение 
трябва въведе собствен ценоразпис, 
а пациентът да обикаля от болница 
на болница в търсене на най-изгод-
ното място. В този случай лечебните 
заведения силно ще напомнят на ма-
газини, коментира председателят на 
Националната пациентска организация 
Станимир Хасарджиев. Според него 
мерките в нея не са финансово обезпе-
чени и противоречат на редица закони. 
Клаузата за доплащането например не 
е синхронизирана с конституцията, 
където се казва, че всеки български 
гражданин има право на безплатно 
здравеопазване. 

Търсят  
се „другите страни”
В концепцията за по-добро здравео-
пазване се говори и за въвеждането на 
втори стълб на доброволно здравно 
осигуряване. Какво точно ще покри-
ва той обаче, не е ясно. В документа 
вторият стълб е описан като начин за 
ограничаване на хоспитализациите и 
„официално регламентиране на доп-
лащането в болниците, както е в дру-
гите страни”. Интересно кои страни 
се визират. В някои „други страни” 

Вторник
28 септември 2010, брой 183 (4994)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.45124   

-0.48%
Българска народна банка

EUR/USD:1.34770   

     +0.48%
Българска народна банка

Sofix: 387.68 

    +1.03%
Българска фондова борса

BG40: 113.00

+0.62%
Българска фондова борса

Новини ▶ 6
Новини ▶ 8

Осигурителните 
прагове за 
свободните професии 
ще бъдат три

Всеки ден работа на 
„Брикел” струва 50 хил. 
EUR на държавата

Държавата 
отново крие 
договорки за 
„Белене”

Приложение 
България-Австрия 
▶ 17-22

Новини ▶ 7

Компании ▶ 10-11

Всеки шести 
кредит има 
проблеми с 
обслужването

Австрийски 
инвеститори се 
преориентират 
от Китай към 
България

Пътни фирми ще 
съдят държавата

Печелиш търг, строиш път, държавата ти предлага по-малко. 
64 компании отказаха да участват в тази схема, някои вече 

планират да заведат съдебни искове ▶ 4-5

 докато исканията за оставки по върховете на здравната система стават все повече, преми-
ерът Бойко Борисов откри покрива на новата многофункционална спортна зала в София и сравни 
ръста си с първите трениращи в нея

▶

СНИМКА БОБИ ТОшеВ

Всяко действие на здравното министерство доказва  
думите на оптимиста, че винаги може да стане по-зле

Сивото идва и в  
здравната система

доброволният здравноосигури-
телен фонд покрива медицински 
услуги, които са извън основния 
задължителен пакет, който пък се 
заплаща от първия стълб. У нас 
дори нямаме основен пакет. 

никой не обича анна-Мария
„Съвсем целенасочено се върви 
към разрушаване на солидарния 
модел и въвеждането на платено 
здравеопазване”, казва Станимир 
Хасарджиев. „Този документ е пълно 
недоразумение”, пък твърди предсе-
дателят на Националната асоциация 
на лекарите в болничната помощ д-р 
Динчо Генев. Нещо повече, концеп-
цията въвежда неморални правила, 
допълва той. Защото до края на 
2010 г. НАП очаква да събере над 1.3 

млрд. лв. от здравни вноски, които 
обаче ще крепят фискалния резерв, 
вместо да се изразходват за здраве. 
Според заместник-председателя на 
здравната комисия в парламента д-р 
Ваньо Шарков концепцията за по-
добро здравеопазване е израз на чист 
цинизъм. „На тези хората от Минис-
терството на здравеопазването нищо 
не им е ясно, затова трябва да си хо-
дят”, каза пред в. „Пари” той. Вчера 
СДС официално поиска оставката 
на здравния министър Анна-Мария 
Борисова, на управителя на НЗОК 
Нели Нешева и на председателя на 
надзорния съвет на касата Владислав 
Горанов. Сините искат премиерът 
Борисов да назначи нов екип, който 
да не бъде подбран по кръстовищата 
на страната.

недемократично  
в демократична държава
Концепцията не е съгласувана нито 
с пациентските, нито със съсловните 
организации в медицината, показа 
проверка на в. „Пари”. Това навежда 
на мисълта, че документът е писан 
на тъмно и по политически, далеч 
от демократичните принципи. „На 
нас никой не ни е изпращал офи-
циално концепцията”, казва пред в. 
„Пари” председателят на БЛС д-р 
Цветан Райчинов. Същото потвърди 
и председателят на НПО Станимир 
Хасарджиев. Така документът, който 
за първи път описва, макар и доста 
фрагментарно здравната реформа, се 
оказа поредният проблем, вместо да 
разреши стари проблеми.

елена Петкова
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цитат

Пропуск от страна на админи-
страцията на прокуратурата е 

причината за връщане на обвинителния 
акт срещу „Наглите”. Няма  
неточности в обвинителния акт

Число на деня

56
млн. лв. е финансовата загуба на обществения достав-

чик „Булгаргаз” до края на август по думите на изпълни-
телния директор на компанията Димитър Гогов

▶

 николай кокинов, градски прокурор на София 

Кой (не)иска да знаем
отличия

Програма „Достъп до 
информация” връчи 
годишните си награ-
ди и антинагради в 
областта на свобода-
та на информация

Представете си: През 2010 
г. в пълноправна държава 
членка на Европейския съ-
юз има една община, която 
отказва да си направи уеб-
сайт, както изисква Законът 
за достъп до обществена 
информация (ЗДОИ).

Това са констатирали 
представителите на Про-
грама „Достъп до информа-
ция”, които за осми пореден 
път връчиха годишните си 
награди и антинагради в об-
ластта на свободата на ин-
формация по случай Меж-
дународния ден на правото 
да знам.

 
двойкаджиите
Граждани, местни медии и 
дори общински съветници в 
община Златица нямат дос-
тъп до никакви документи, 
защото протоколи, стено-
грами и т.н. не се публику-
ват никъде. Плахите опити 
да се получи информация 
чрез ЗДОИ завършват без-
успешно или отиват на съд. 
Съдебните разпореждания 

▶ наградите на Програ-
ма "достъп до инфор-
мация" се връчват 
всяка година  на 28 
септември - Междуна-
роден ден на правото 
да знам. идеята е да 
бъдат поощрявани 
граждани, неправител-
ствени организации и 
медии да упражняват 
правото си да търсят 
информация, но и да 
откроят институции-
те, изпълняващи много 
добре (или много зле) 
задълженията си по 
Закона за достъп до об-
ществена информация 

пък не се изпълняват или се 
обжалват пред ВАС. 

Именно заради това на об-
щина Златица е отредена го-
лямата антинаграда „Златен 
катинар”. Неин подгласник 
пък е Столичната община, 
която получи почетна „Сра-
мота” заради системните си 
мълчаливи откази и лошата 
организация по отговорите 
на заявленията по ЗДОИ.

отличниците
Програма „Достъп до ин-
формация” отличи редица 
граждани, медии и неправи-
телствени организации за до-
бри практики в използването 
на ЗДОИ. Сред тях са Росен 
Босев от вестник „Капитал” 
за поредицата материали 
„Дом за техните деца”, жур-
налисти от bTV и Дарик-
Пловдив, Асоциацията на 
парковете, Черноморската 
мрежа на неправителствени-
те организации и др. 

Наградена е и община 
Бургас за добрия си сайт с 
пълна и лесна за навигиране 
секция „Достъп до инфор-
мация” и бързите срокове, 
в които реагира.

 
абсурдът
Като най-абсурден случай 
пък е отличена Окръжна 
прокуратура-Варна, която 
отказала да отговори на 

въпроса защо работното 
време на деловодството е 
намалено. Едно съдебно 
дело по-късно, работно-
то време на мързеливите 
служители е коригирано. 
Сега от Варненската ок-
ръжна прокуратура явно 
са много сърдити на СОПА 
(Сдружение за оптимизи-
ране на правосъдието и 
администрацията), орга-
низацията, която ги осъди, 
защото отричат напълно 
съществуването й. 

ани коджаиванова

▶ Стотици делегати пристигнаха в Пхенян за голямата партийна конференция 
на управляващата Трудова партия на Северна корея. Часове преди старта на 
конференцията лидерът ким Чен ир е издал указ за произвеждане в генерали на 
шестима души, включително на сина си ким Чен Ун и на сестра си ким Ген Хи. 
анализаторите тълкуват това като сигнал за предаване на властта от баща 
на син

диктатура



Имотните сделки - по-скъпи,      но затова пък несигурни
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От догодина купувачите 
на имоти ще плащат осе-
заемо по-високи разходи 
по сделките. Причината 
са законови промени, кои-
то мнозинството от ГЕРБ 
повече от година опитва 
да прокара в парламента. 
Най-общо те предвиждат 
две неща - плащането да 
става по банков път и стра-
ните да декларират с под-
писите си, че записаната 
сума в нотариалния акт е 
реално платената.

Ефект и дефект
На хартия посочените мер-
ки би трябвало да пресекат 
използването на сделките 
с имоти за пране на пари, 
да пресекат корупцията 
и имотните измами. Та-
ка поне е записано в мо-
тивите към внесения от 
правителството Проект за 
промени в Закона за нота-
риусите и нотариалната 
дейност. Ако той влезе в 
сила, страните по сделките 
ще бъдат принудени да ги 
изповядат по реална стой-
ност под заплаха от нака-
зателна отговорност, а не 
по данъчна оценка, както 
все още често се случва. 
Така обаче те ще платят 
близо два пъти по-високи 
нотариални такси и данъ-
ци (виж инфографиката), 
без реално да получат по-
голяма сигурност. 

основание 
за съмнения
Тънкият момент е къде ще 
отидат тези пари. А отго-
ворът - в общините под 
формата на местен данък, 
в джобовете на нотариуси-
те като по-високи такси и 
на банките - от комисио-
ни по транзакциите. Това 
даде основание на депу-
тата от “Атака” Николай 
Пехливанов да заподозре 
лобизъм на банковите ин-
ституции и нотариусите 
зад законовите промени. 
Според Пехливанов, кой-
то е зам.-председател на 
парламентарната комисия 
по регионално развитие, 
предложеният от ГЕРБ за-
конопроект е емблемати-
чен пример за потъпкване 
интересите на милиони 
българи за сметка на две 
гилдии. “В кризата броят 
на сделките с имоти драс-
тично намаля, а за “пране 
на пари” е трудно да се го-
вори заради изключително 
малките обороти. 

И докато купувачи и 
инвеститори търпят нега-
тиви, нотариуси и банки 
ще си гарантират по-ви-
соки приходи за сметка на 
обикновените граждани”, 
коментира депутатът. На 
тези обвинения предсе-
дателят на Нотариалната 

камара Димитър Танев 
реагира, че промените в 
Закона за нотариусите по 
същността си са данъчни 
и целят повече приходи за 
общините. “Що се отнася 
до плащането по банков 
път, ние сме последната 
страна в Европа, която го 
въвежда”, коментира Ди-
митър Танев. Според него 
изповядването на сделките 
с имоти по данъчна оценка 
и сега е престъпление, ра-
вносилно на укриването на 
данъци. “Едно е да обявиш 
сделка за 100 000 лв. и да 
платиш на общината 2500 
лв. данък, а друго - по да-
нъчна оценка за 50 000 лв. 
и общината да получи 1250 
лв.”, посочи нотариусът. 

(Не)сигурност
Приносът към общото 
благо обаче едва ли е дос-
татъчен мотив за някого 
да плати по-висок данък, 
макар и под заплахата от 
наказателна отговорност. 
Според управителя на 
агенция “Явлена” Страхил 
Иванов именно мотива-
цията е това, което куца в 
проектозакона за нотари-
усите. “Съгласен съм, че 
хората трябва да обявяват 
100% от цената по сдел-
ките, но нека държавата 
застава на 100% зад гърба 
им в случай на некоректно 
поведение спрямо тях”, 
посочи Иванов. Той даде 
пример със случаите на 
некоректни наематели, за 
чието изваждане от имота 
може да се поиска бързо 
производство. 

В закона обаче зее врата: 
ако наемателят декларира, 
че е правил подобрения по 
имота, делото срещу него 
тръгва по стандартния ред. 
При продажбите на имоти 
тънкият момент се оказва 
времето между издаването 
на нотариалния акт и впис-
ването му в съда. 

При по-голяма натова-
реност на имотния регис-
тър, както например се 
случва в София към края 
на годината, то може да 
се проточи дори със сед-
мици. През този период 
нищо не пречи на про-
давача да продаде имота 
повторно. “Ако говорим за 
сигурност, изходът е или 
мигновено вписване, или 
деклариране на сделката 

Промените в Закона за нотари-
усите влизат на второ четене с 
привкус на лобизъм и съмните-
лен ефект за имотния пазар 

Промените в Закона 
за нотариусите няма да 
решат изцяло проблеми-
те на пазара на имоти, но 
ще доведат до изсвет-
ляването му. За много 
строителни фирми, като 
нашата, нещата няма да 
се променят особено, 
защото и сега плащани-
ята ни минават почти 
изцяло по банков път. 
Не навсякъде в бранша 
обаче е така и отчасти 
това обяснява съпроти-
вата срещу законовите 
промени.

Наскоро например 
имахме клиент - бълга-
рин, работещ в чужбина, 
който търсеше апарта-
мент. В повечето фирми, 
към които се обърнал, 
му искали част от цената 

Върви се в правилна посока

Ако се стигне 
до разваляне 
на договора, 

сумата, която може 
да бъде възстанове-
на на купувачите, е 
записаната в нота-
риалния акт

Аспарух Делев,
собственик на строителна 
компания “делар”

на ръка и той ме попита 
това нормално ли е. 

За самите купувачи е 
по-добре да изповядват 
сделките си на пълната 
им стойност, защото про-
блеми може да възникнат 
дори след години. Ако се 
стигне до разваляне на 
договора, сумата, която 
може да им бъде възста-
новена, е записаната в 
нотариалния акт.

Нормално е сделките 
да се изповядват на 
по-висока цена, макар и 
да се плащат по-високи 
данъци. Тези пари влизат 
в общините и се харчат 
в полза на всички нас. 
За мен не е нормално 
половината от пазара да 
е в сивия сектор.

като висяща, например в 
Нотариалната камара, къ-
дето нотариусите да пра-
вят вътрешни проверки”, 
посочи Иванов. 

Негови колеги обаче на-
стояха и за по-голяма от-
говорност на нотариусите. 
“Защо те да не правят про-
верка за тежести и да не 
носят отговорност, ако при 
изповядване на сделката 
се установят проблеми?”, 
попита Полина Стойкова, 
оперативен директор на 
“Бългериан пропертис”. 

Според Николай Пехли-
ванов, след като си гаран-
тират по-високи приходи 
от такси, българските но-
тариуси трябва да зара-
ботят по западен модел. 
“В Англия нотариусът е 
гарант по сделката и носи 
материална отговорност. 
Той държи парите в сметка 
и не ги превежда на прода-
вача, докато не се убеди, че 
няма промяна в обстоятел-
ствата - например имотът 
да е заложен като обезпе-
чение по кредит или да е 
продаден на друго лице”, 
обясни Пехливанов. В този 
контекст той определи про-
мените в българския закон 
като частични, неефектив-
ни и плод на избирателно 
преписване от чужди нор-
мативни актове.

в скоро време
Как ще изглежда Законът 
за нотариусите, ще стане 
ясно до седмици, след като 
промените минат на второ 
четене в парламента. Под-
дръжниците на тезата за 
лобистките интереси зад 
закона се боят от промени 
в последния момент, които 
допълнително ще обла-
годетелстват съсловието. 
Като например парите по 
сделките с имоти задъл-
жително да минават през 
специалните сметки на но-
тариусите, от което те ще 
печелят от комисиони и 
лихви. В момента купува-
чи и продавачи имат избор 
и по признание на самите 
нотариуси през специал-
ните сметки минават под 
1% от транзакциите. 

Опасения като това не са 
неоснователни, като се има 
предвид, че въпросният за-
кон претърпя не една и две 
корекции точно в името на 
лобизма. Първата позво-
ляваше нотариусите да за-
пазват канторите си, дори 
да са избрани за депутати 
и обслужваше не друг, а 
председателя на правна-
та комисия, нотариус и 
настоящ депутат от ГЕРБ 
Искра Фидосова. Именно 
правната комисия е водеща 
и при сегашните промени 
в закона. Така че изненади 
не са изключени. 

Радостина Маркова
radostina.markova@pari.bg

Какви такси и данъци дължим при сделка*

Материален интерес �стойност на сделката� 50 000 лв.

* Примерът онагледява размера на таксите и данъците, които ще платим, ако изповядаме сделка с имот по данъчна оценка
�примера с �� ��� лв.�или по реална стойност �примерът със ��� ��� лв.�
** Данните са изчислени с помощта на електронен калкулатор на http://notary.bghot.com/index.php

Нотариална такса 480.50 лв. 
ДДС върху нотариалната такса 98.50 лв.
Декларация по чл. � от ДОПК 6 лв.
Разходи за преписи и др. 12 лв.
Такса за вписване 50 лв.
Местен данък 1250 лв.
Общо 1891 лв.

Материален интерес �стойност на сделката� 100 000 лв.
Нотариална такса 730.50 лв. 
ДДС върху нотариалната такса 148.50 лв.
Декларация по чл. � от ДОПК 6 лв.
Разходи за преписи и др. 12 лв.
Такса за вписване 100 лв.
Местен данък 2500 лв.
Общо 3491 лв.
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Ефектът от новия 
закон ще е само 
временен 

Промените в Закона за но-
тариусите ще помогнат за 
изсветляване на пазара на 
имоти, но не бива да очак
ваме чудеса, коментира 
управителят на агенция 
“Явлена” Страхил Иванов. 
Според него ефектът от 
плащанията по банков път 
и изискването за изповяд-
ване на сделките по реална 
стойност ще е временен. 
След това хората ще наме-
рят начини да заобикалят 
закона, смята той.

Приходи
Справка сред агенциите за 
имоти показва, че все още 
над 50% от сделките у нас 
се изповядват по данъчна 
оценка. В резултат в ком-
бинация със слабия пазар 
годишно приходите на об-
щините по това перо са 80

В общините ще влязат 
наймного още 2030 млн. лв.

Новият режим на из-
повядване на сделките 
с имоти ще се усети 
главно от физическите 
лица. На пазара на биз-
нес имоти ефектът ще 
е незначителен, защото 
основните участници са 
фирми, регистрирани 
по ДДС. За тях покуп-
ката на имот минава 
като фирмен разход и 
на практика те нямат 
стимул да изповядват 
сделки по данъчна 
оценка.

Това се случва най-
вече при сделки с 
имоти, където участва 
физическо лице. Из-
искването за декла-
риране на пълната 
стойност на покупко
продажбата обаче и 

Ще се отрази на гражданите

За фирмите, 
регистрира-
ни по ДДС, 

покупката на 
имот минава като 
фирмен разход и на 
практика те нямат 
стимул да изпо-
вядват сделки по 
данъчна оценка

Красимир Димитров,
управляващ съдружник в Source 
Real estate Advisers

сега лесно се избягва, 
като част от цената се 
записва като разход за 
строителноремонт-
ни дейности. Така в 
нотариалния акт пак 
се вписва продажба на 
пониска стойност, без 
това да е незаконно.

Безспорен факт е, че 
излизането на повече 
сделки на светло ще 
има положителен 
ефект за пазара. От 
една страна, ще доне-
се повече приходи на 
общините, от друга 
 повисока сигур-
ност на купувачите. 
Аз обаче смятам, че 
много скоро хората 
ще намерят начин да 
заобиколят и новите 
правила.

90 млн. лв. “Плащането на 
местен данък върху пълна-
та стойност на сделките 
ще повиши приходите им 
наймного с 2030 млн. 
лв. Тоест ефектът ще е 
около 30% изсветляване 
на пазара”, прогнозира 

Страхил Иванов.

Позиция
Според икономиста Свет-
ла Костадинова имотните 
сделки се сключват между 
две страни и дали искат да 
платят данък върху реал-
ната им стойност, е тяхна 
работа. “Нормално е хора-
та да не искат да плащат 
високи данъци. В момента 
финансовата изгода от то-
ва е поголяма от риска, 
който поемат. Докато това 
е така, те ще продължат 
да изповядват сделките си 
по данъчна оценка”, смя-
та Костадинова, която е 
изпълнителен директор на 
Института за пазарна ико-
номика. 

Според нея в самото за-
коново регламентиране 
на професията “нотари-
ус” има моменти, които 
противоречат на правилата 
на пазарната икономика. 
Като такива тя посочи об-
вързването на таксите със 

Нормално е 
хората да не 

искат да плащат 
високи данъци. В 
момента финансо-
вата изгода от това 
е по-голяма от ри-
ска, който поемат

Светла Костадинова, 
Институт за пазарна 
икономика 

стойността на сделката, 
липсата на конкуренция 
между нотариусите и мо-
нополната им позиция като 
единствена институция, 
която официализира сдел-
ките. 

Радостина Маркова

 Страхил иванов▶  Светла Костадинова▶
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Има една добра и една лоша 
новина от огромния интерес 
към пласирания вътрешен 
дълг от финансовото ми-
нистерство в понеделник. 
Добрата е, че българските 
институционални инвести-
тори в лицето на застра-
хователните, пенсионните 
компании и банките вярват 
в правителството и затова 
са заявили, че искат да ку-
пят 15-годишни ДЦК 7 пъ-
ти повече от предложеното 
количество.  

Лошата обаче е, ако финан-
совото министерство про-
дължава да продава много 
повече държавни облигации 
от предварително обявените 
обеми в емисионния кален-
дар. Има риск България да 
се спусне по спиралата на 
увеличаващия се дълг. Око-
ло тази теза се обединиха 
инвестиционни играчи, до 
които в. „Пари” се допита. 
Според тях именно ниско-
то ниво на държавния дълг 
(близо 14% от БВП при за-
ложени 60% в Пакта за ста-
билност) прави страната ни 
особено привлекателна за 
чуждите инвеститори. На 
практика малката задлъжня-
лост на държавата е червена 
точка в полза на България на 
фона на огромното дългово 
бреме в Европа и големите 
дефицити. По отношение 
на бюджетния дефицит не 
можем да се похвалим, тъй 
като той рязко скочи през 
тази година до 3.9% (на на-
числена база). Липсата на 
финансова дисциплина успя 

да стресне дори Брюксел. 

Хитър ход
Според родните институци-
онални играчи финансовият 
министър Симеон Дянков 
никога не е мислил да пла-
сира емисия облигации на 
външните пазари независи-
мо от записаното в Закона за 
държавния бюджет. Причи-
ната е, че ако правителството 
емитира емисия еврооблига-
ции на външните пазари, тя 
ще е прекалено скъпа, тъй 
като рисковата премия на 
България рязко скочи през 
последните месеци. Затова 
и ходът на Дянков да атакува 
вътрешните пазари е много 
хитър и пресметлив. Всъщ-
ност целта му е да събере 
ликвидността, която се е на-
трупала в институционал-
ните играчи. Финансовият 
министър е наясно, че иг-
рачите са генерирали много 
кеш, който се чудят къде да 
влагат. И затова Дянков им 
дава възможност, вместо да 
го инвестират в чужбина, да 
го вложат в български дър-
жавни ценни книжа. Само да 
припомним, че за последно 
правителството е пласирало 
15-годишни ДЦК в евро пре-
ди 7 години.

яйцата в кошницата 
може да се счупят
При този огромен интерес от 
страна на институционални-
те играчи Дянков има шанс 
да финансира 60-70% от 
дефицита именно с парите 
от ДЦК. Това е по-добрият 

Правителството тръгна по 
спиралата на растящия дълг
Симеон Дянков никога не е мислил да пласира емисия облигации  
на външните пазари, смятат институционални играчи

Симеон Дянков (вляво) има шанс да финансира 60-70% от дефицита именно с парите от ДЦК, деноминирани 
в евро                                                              снимка марина ангелова

▶

Работодателските организации призоваха  
кабинета за повече консервативност
Заложеният ръст от 
3.5% е „фантасти-
чен”, заемът трябва 
да отиде само за 
реформи, настоява 
бизнесът
Работодателските органи-
зации призоваха за повече 
консервативност в прогно-
зите на правителството за 
ръст на брутния вътрешен 
продукт през следващата 
година. Очакването за рас-
теж от 3.5%, върху което е 
изготвен държавният бю-
джет за 2011 г., е силно оп-
тимистично. Това е мнени-
ето на представителите на 
бизнеса след вчерашното 
обсъждане на проектоза-
кона за бюджет 2011 на 
заседание на съвета за три-
странно сътрудничество. 
От финансовото министер-
ство обаче ги уверили, че 
това е напълно възможно.

Фантастичен  
сценарий
Според мен е фантастично 
да се развие подобен сце-
нарий, коментира предсе-
дателят на БСК Божидар 
Данев. Самата актуали-
зация на бюджета за та-
зи година, при която се  
очаква ръст от 0.7%, съ-
що е нереалистична, смята 
Данев. При спад на БВП 
от 2% през първото полу-
годие на годината, дори 
да имаме ръст от 2% през 
третото тримесечие, няма 
как да се реализира 5.8% 
растеж през четвъртото 
тримесечие, за да се сбъ-
дне прогнозата, каза още 
той. След това пък според 
очакванията на правител-
ството икономиката трябва 
да падне до 3.6% през 2011 
г. Според Данев е реалис-
тично догодина да бъде 
реализиран ръст на БВП в 
порядъка на 1.5-2%.

Дългът - само за ин-
вестиционни разходи
Според бизнес организаци-
ите е притеснително и уве-
личаването на държавния 
дълг, който по всичко личи 
ще бъде използван за соци-

ални разходи. Въпреки че 
е обявено, че разходите за 
издръжка и възнаграждения 
в бюджетната сфера няма да 
се увеличават, виждаме, че 
в номинално изражение все 
пак е планирано известно на-

растване, коментира Васил 
Велев, председател на Асо-
циацията на индустриалния 
капитал.

Заложеният бюджетен де-
фицит за догодина е 2.5% 
от БВП, или около 2 млрд. 

лв. Очаква се финансира-
нето му да бъде за сметка 
на емисия на дълг. Нашите 
опасения са, че този дефи-
цит може да бъде по-голям, 
ако не се предвидят буфери, 
предвид прекалено опти-
мистичен ръст на БВП от 
3.5%, каза  Велев.

Заемът, който държавата 
смята да направи, за да 
финансира дефицита, тряб-
ва да отиде за капиталови 
разходи и за реформи, за-
щото без инвестиционни 
разходи не може да има 
растеж, е мнението и на Бо-
жидар Данев. Вместо това 
разбираме, че той ще бъде 
използван за увеличение на 
потреблението, т.е. за соци-
ални разходи, каза Данев. 
Така според него управля-
ващите искат „да си купят 
политическо спокойствие 
през 2011 г., когато има 
местни избори”.

Мила Кисьова

вариант, отколкото да взима 
заем от МВФ. Обратната 
страна на медала е, че ако 
финансовото ведомство 
продължава да удовлетворя-
ва всички подадени поръчки 
за ДЦК, има риск с всеки 
следващ аукцион цената на 
този ресурс да скача, с други 

думи казано, доходността по 
ДЦК ще се увеличава. Дян-
ков не може до безкрай да 
предлага вътрешен дълг, за-
щото има определен лимит, 
който е 2% от БВП. На него 
му остават да пласира още 
200 млн. лв. Изводите от го-
лемия интерес към вътреш-

ните емисии облигации са 
сигнал, че правителството 
мисли краткосрочно. Целта 
му е да се запълни дупката в 
бюджета. Това обаче е прос-
то счетоводство. Разходите 
са по-големи от приходите 
и бюджетът е на червено. 
Така обаче и не стана ясно 

какви мерки ще предприеме 
кабинетът, за да стимулира 
икономиката в дългосрочен 
план. Единственото, кое-
то виждаме до момента от 
екипа на Борисов, е - как 
се гасят пожари от месец 
за месец.

Биляна вачева

▶ Божидар Данев, 
председател на Бск

Става дума 
за един 

многокомпонентен 
заем - емисия на 
облигации, чрез 
банката за раз-
витие, вътрешен 
заем. Вътрешният 
заем е възможен, 
защото у нас 
нещата са много 
изкривени - има 
свръхликвидност 
в банките, а няма 
пари в бюджета

 снимка емилия костадинова



У нас    НовиНи    7    

Дянков се отказа да пълни бюджета 
чрез по-ниски ставки за амортизация
Плащането на 
първите три дни от 
болничните няма да 
затрудни бизнеса, 
смята финансовият 
министър
Финансовият министър се 
е отказал от намерението 
си да намали ставките за 
амортизация на компютри, 
машини, съоръжения и ав-
томобили. Това  стана ясно 
след вчерашното заседание 
на Съвета за тристранно 
сътрудничество, на което бе 
обсъден проектобюджетът 
за следващата година и про-
мените в данъчните закони. 

Сметки 
за повече приходи
В Закона за корпоративно-
то подоходно облагане се 
предвиждаше ставката за 
амортизация на компютри 
и софтуер да се намали от 
50 на 30%, с което те ще се 
амортизират не за две, а за 
три години. За машини и 
съоръжения предложението 
бе за намаляване от 30 на 
20%, а за автомобили - от 
25 на 20%. Официални-
те мотиви на финансовото 

Минималната работна 
заплата остава 240 лв.
Синдикатите не 
подкрепиха бюджета 
за 2011 г.

В проектобюджета за след-
ващата година не е заложено 
увеличение на минималната 
работна заплата от 240 на 
270 лв. Това е потвърдил 
финансовият министър по 
време на заседанието на 
Съвета за тристранно съ-
трудничество.

Предложението на соци-
алния министър Тотю Мла-
денов, подкрепяно от син-
дикатите, бе минималното 
месечно възнаграждение да 
нарасне от  240 на 270 лв. 
След като е станало ясно, 
че това не може да се случи, 
синдикатите са настояли 
пред тристранката да се въ-

веде необлагаем минимум 
за доходи с размера на ми-
нималната работна заплата. 
Така нетното минимално 
възнаграждение няма да 
пада под прага на бедност, 
който за тази година е оп-
ределен на 211 лв., обясни 
Иван Кокалов, зам.-предсе-
дател на КНСБ. 

От КТ “Подкрепа” пък 
са дали предложение да 
се  възстановява ДДС на 
потребителите на опреде-
лени стоки и услуги. Целта 
е да се изкарат на светло 
обороти, които в момен-
та изобщо не се отчитат, 
заяви вицепрезидентът на 
КТ “Подкрепа” Димитър 
Манолов. Например ходе-
нето на зъболекар - срещу 
касова бележка да може 
да се възстанови ДДС на 

министерство за тази про-
мени бяха, че в условия на 
криза компаниите работят 
с намалени капацитети. На 
практика обаче, без да вди-
га данъка върху печалбата, 

министерството увеличава 
базата, върху която той се 
начислява, и така фирмите 
трябва да плащат по-висок 
налог.

Вследствие на острата ре-

акция на бизнеса в крайна 
сметка Дянков се е отказал 
да пипа амортизационните 
отчисления като начин за 
повишаване на приходите 
в бюджета. 

▶ Намаляването на ставките за амортизация щеше да ощети компаниите, които 
са правили големи инвестиции в дълготрайни активи през последните години 

снимка БоБи Тошев
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Не приемаме философията на бюджета за 2011 г., 
това е бюджет на стагнацията, чрез него се търси 
единствено орязване на разходите, а не увеличение 
на потреблението, коментира иван Кокалов от КНСБ

снимка емилия косТадинова

▶

пациентите, каза Манолов. 
Тази идея обаче не е била 
обсъждана от участниците 
в тристранката.

Без подкрепа
Двата синдиката КНСБ и 
КТ “Подкрепа” не подкре-
пиха бюджета за следва-
щата година. Не приемаме 
неговата философия, това е 
бюджет на стагнацията, чрез 
него се търси единствено 
орязване на разходите, а не 
увеличение на потреблени-
ето, коментира Кокалов. По 
сметките на синдикатите 
вследствие на замразява-
нето на заплати и пенсии 
доходите на българите през 
тази и следващата година ще 
паднат общо със 7%. Освен 
това синдикатите подобно 
на работодателските органи-
зации смятат, че заложеният 
ръст на БВП от 3.5% е твър-
де оптимистичен.

Повече прозрачност
Социалните партньори са 
получили уверение от фи-
нансовия министър, че за 
догодина ще бъдат ясно раз-
писани всички действителни 
разходи на министерствата, 
включително и на МВР. Това 
означава по-голяма прозрач-
ност, коментира Божидар 
Данев. Досега в държавните 
бюджети са били скривани 
реалните разходи на минис-
терствата, тъй като всички 
осигурителни и здравни 
вноски за техните служите-
ли се внасят като трансфер 
от държавата, а не се разпис-
ват в техните бюджети.

Мила Кисьова

дни, а през 2012 г. само 
първия ден, докато от 2013 
г. НОИ изцяло да поеме 
това обезщетение. Редно е 
фондовете да поемат изцяло 
изплащането на болнични-
те. Тази мярка изигра своята 
роля да намали злоупотре-
бите и сега, когато кризата 
започна да отшумява, не 
подкрепяме запазването й 
като постоянна мярка, каза 
Велев.

Според министър Дянков 
обаче антикризисната мяр-
ка, с която работодателите 
ще продължат да поемат 
първите три дни от бол-
ничните в размер на 70% 
от осигурителния доход, е 
печеливша и заради това 
ще остане да работи и през 
следващата година. Така се 
спестяват месечно 5 до 7 
млн. лв. по данни на НОИ и 
Министерството на труда и 
социалната политика преце-
ни, че това е добра стъпка и 
за в бъдеще и затова влезе в 
рамките на проектобюдже-
та, каза Дянков. По думите 
му българският бизнес се 
ползвал с най-ниските да-
нъци в ЕС и мярката нямало 
да го затрудни.

Мила Кисьова

Това е най-добрата новина 
за бизнеса от заседанието 
на тристранката, заявиха 
работодателските органи-
зации. Вероятно финансо-
вото министерство си е дало 
сметка, че така ще ощети 
основно компании, които 
са правили големи инвес-
тиции в дълготрайни активи 
през последните години, ко-
ментира Цветан Симеонов, 
председател на БТПП.

Хитрият ход 
с болничните 
Преглътнахме горещия 
картоф, така Божидар Да-
нев коментира решението 
на кабинета да прилага и 
догодина иначе временно 
въведената от средата на 
2010 г. мярка работодате-
лите да плащат първите 
три дни от болничните на 
своите служители. Данев  
припомни, че по подобен 
начин почти 10 години бе 
замразено намаляването 
на дела на вноската, която 
работодателите правят за 
социално осигуряване.
Финансовият министър не 
е приел предложението на 
АИКБ догодина бизнесът 
да плаща само първите два 



Визитка
Какво е 
JESSICA

JESSICA е абревиатура 
от Joint European Support 
for Sustainable Investment in 
City Areas. Както подсказва 
и името на инструмента, 
той се използва за финанси-
ране на проекти за градско 
развитие.

JESSICA е съвместна ини-
циатива на ЕК в сътруд-
ничество с Европейска-
та инвестиционна банка 
(ЕИБ) и Банката за разви-
тие на Съвета на Европа.

Целта й е да насърчава 
устойчивите инвестиции, 
растежа и заетостта в 
градските зони в Европа.

Бюджетът на инстру-
мента за България е 33 млн. 

▶

▶

▶

▶

EUR.
С тези средства има въз-

можност да се финансират 
проекти на база публич-
но-частно партньорство, 
които стимулират разви-
тието на градската среда, 
като създаване на паркинги 
и гаражи, спортни съоръже-
ния и центрове, площадки 
и др.

Основно изискване към 
проектите е да бъдат 
включени в интегрирания 
план за градско развитие 
или устройствения план, 
да отговарят на допусти-
мите дейности и да генери-
рат приходи.

В България парите може 
да се използват от 7 общи-
ни. Това са София и 6-те 
големи града Пловдив, 
Варна, Бургас, Русе, Плевен и 
Стара Загора.

▶

▶

▶
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Паркинг, спортна пло-
щадка, саниран блок или 
предприятие в ромските 
квартали. Това може да 
бъде един от първите про-
екти, финансирани с пари 
от европейския инструмент 
JESSICA. Чрез него ще се 
осигуряват пари за про-
екти за градско развитие 
в София и още 6 големи 
града у нас - Пловдив, Ва-
рна, Бургас, Русе, Плевен и 
Стара Загора. Общата сума, 
от която има възможност 
да се възползват, е 33 млн. 
EUR.

“Седемте града ще може 
да кандидатстват за евро-
пейско финансиране чрез 
инструмента JESSICA още 
през пролетта на 2011 г.”, 
каза за в. “Пари” Лиляна 
Павлова, зам.-министър на 
регионалното развитие и 
благоустройството. 

въпрос на процедура
Очакванията, че зелена-
та светлина за този вид 
финансиране ще бъде да-
дена напролет, са тясно 
свързани с мерките, които 
предстои да бъдат пред-
приети през следващите 
няколко месеца. “До края 
на октомври парламентът 
ще ратифицира споразу-
мението за холдинговия 
фонд, който ще отговаря за 
управлението на средствата 
по JESSICA”, съобщи ми-
нистърът на регионалното 
развитие и благоустрой-
ството Росен Плевнелиев. 
След това предстои стар-
тирането на процедура за 
избор на фонд мениджъри. 
Предвижда се общата сума 
по инструмента да бъде 
разделена на два подфонда 
- един за София, който ще 
разполага с 19.8 млн. EUR, 
и един за шестте големи 
града в страната с бюджет 
13.2 млн. EUR. 

“Очакваме търговски бан-
ки, финансови институции, 
компании, които участват и 
умеят да управляват фондо-
ве на БФБ, да кандидатстват 
с конкретни идеи - как биха 
могли да участват в упра-

33 млн. EUR за градско 
развитие напролет 

До месец информацията за  
европрограмите ще е публична
Част от 
поверителните данни 
ще останат скрити

Информационната система 
за управление и наблюдение 
на средствата от Европей-
ския съюз (ИСУН) ще бъде 
публична до месец. Това 
обяви министър Томислав 
Дончев, отговарящ за упра-

влението на европарите. По 
думите му голяма част от 
информацията в регистъра 
ще бъде достъпна през уеб-
сайт, който трябва да тръгне 
през октомври.

“Въпреки публичността на 
регистъра част от информа-
цията ще остане тайна”, ко-
ментира Дончев. “Покрити” 
ще бъдат лични данни, тър-
говски тайни и секретната 

информация, поясни минис-
търът. Вчера Дончев имаше 
доста натоварена програма. 
След като присъства на два 
форума, посветени на ев-
ропарите, той замина за с. 
Шишманци, където даде 
старт за рехабилитацията на 
пътна инфраструктура Лот 
10. Проектът е на стойност 
6.9 млн. лв. и се финанси-
ра от Оперативна програ-

ма “Регионално развитие”. 
Изпълнител е обединение 
“Трейс Център” с водещ 
партньор “Трейс Груп Холд” 
АД с партньор “ПИ ЕС АЙ” 
АД-Стара Загора.

В късния следобед Дончев 
вече бе в Пловдив, където 
се срещна с представители 
на бизнеса, общините и 
неправителствените орга-
низации. 

влението на някой от двата 
фонда”, каза Плевнелиев. 
Мениджърите ще опреде-
лят критериите за избор 
на проектите, които ще се 
реализират на принципа на 
публично-частното парт-
ньорство. Предложенията 
задължително обаче трябва 
да бъдат свързани с градско 
развитие и да генерират 
приходи. Последното усло-
вие е много важно, тъй като 
инвестираният от фонда за 
градско развитие капитал 
задължително трябва да 
се върне обратно. Това е 
и същността на т. нар. ре-
волвиращо финансиране, 
което се реализира чрез 
инструмента JESSICA. Бла-
годарение на връщането на 
парите обратно по веригата 
капиталът може да бъде 
използван няколкократно. 
Срокът за “завъртането” на 
сумата от 33 млн. EUR е 31 
декември 2015 г.

Къде отиват парите
Парите от инструмента 
JESSICA може да се използ-
ват за издаване на банкови 
гаранции за дългосрочно 
или краткосрочно креди-
тиране, както и за дялово 
финансиране. Лихвата по 
кредитите ще бъде опреде-
лена от самите фонд мени-
джъри, като идеята е тя да 
бъде достатъчно ниска, за 
да е по-конкурентна от тази 
на търговските банки.

Конкретните проек-
ти, които може да бъдат 
финансирани, са напри-
мер паркинги, проекти за 
енергийна ефективност, 
социални жилища, спорт-
ни съоръжения и др. Какви 
средства ще усвои дадена 
община, зависи от нейната 
активност. В същото време 
не е проблем и впослед-
ствие да се прехвърлят 
пари между фондовете, 
ако се окаже, че някоя от 
6-те общини има много, и 
то добри проекти.

Първите проекти  
в София
Паркинг на частен терен, 

предприятие в ромските 
квартали или саниране на 
жилищни сгради. 

Това са някои от по-
тенциалните проекти, 
които може да се окажат 
сред първите, реализира-
ни с пари по JESSICA в 
София, обясни главният 
архитект на столицата 
Петър Диков. Според не-
го идеята за паркинги на 
частни терени е лесно 
изпълнима. Предприяти-
ята в ромските квартали 
пък ще бъдат такива, в 
които ще се извършват 
дейности, свързани с ръ-
чен труд. 

За изпълнението на про-
екти, свързани със сани-
ране на жилищни сгради 
обаче, гражданите трябва 
да се обединят в жилищни 
асоциации, което към мо-
мента не се получава и ще 

бъде сравнително голямо 
предизвикателство. 

Според Диков парите по 
инициативата са сравни-
телно малко, затова най-
добрият вариант би бил, 
ако се подготвят малко 
проекти, но за тях се за-
делят много пари. По ду-
мите му един от важните 
моменти оттук нататък 
ще е изборът на критерии 
за оценка на проектоп-
редложенията. 

Всъщност не на послед-
но място е важно и докол-
ко бизнесът и държавната 
администрация във всеки 
от тези 7 града ще бъдат 
достатъчно подготвени 
да предложат проект. Тъй 
като фактът, че някой е в  
списъка на избраните, не 
е достатъчен, за да полу-
чи субсидии. 

Дарина Черкезова

С парите от европейския инструмент JESSICA ще се  
изпълняват проекти в седем големи града

 JESSICA е висшият пилотаж в усвояването на европейските пари, коментира министър Плевнелиев на 
форум за финансовия инструмент
▶

общо 4 събития “уважи” вчера министърът по 
управление на средствата от Европейския съюз 
Томислав Дончев

▶

СнИмКИ маРИна ангЕлОВа
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“Булгаргаз” обеща да не пипа  
цената на газа през януари

Няма да има глоба 
за неправилните 
инвестиции на НЕК
Политиката на НЕК 
да влага в нови 
мощности вместо в 
сигурността на мре-
жата не е нарушение 
на лиценза според 
енергийния регулатор

Това, че Националната 
електрическа компания 
(НЕК) не е инвестирала в 
сигурността на мрежата, а 
в нови мощности, не е на-
рушение на лиценза според 
председателя на Държавна-
та комисия за енергийно и 
водно регулиране (ДКЕВР) 
Ангел Семерджиев. 

Санкции също няма да 

бъдат налагани на НЕК за 
това, че е пренасочила по-
вече от 50% от общите си 
средства за инвестиции към 
проектите АЕЦ “Белене” и 
“Цанков камък”.

Проверката в НЕК, ко-
ято регулаторът беше на-
значил, е установила, че 
предишното ръководство 
е предприело политика на 
инвестиране в нови мощ-
ности вместо в подсилва-
не капацитета на мрежата. 
Ако компанията беше на-
правила още през 2007 г. 
необходимите инвестиции 
в правилната посока, ава-
риите от лятото нямаше 
да се случат, коментира 
Семерджиев.

30  
▶ процента ще  
е по-ниска цената  
на природния газ  
добит от Черно  
море  от тази  
на  руския газ

Обещаното  
намаление от  
началото на  
октомври се сви  
до под 1%

Въпреки тенденцията за 
поскъпване на руския газ 
от Нова година държавна-
та компания “Булгаргаз” 
няма да иска повишаване 
на цената на синьото гори-
во от 1 януари. Това обеща 
изпълнителният директор 
на дружеството Димитър 
Гогов. “По данните, които 
в момента вървят, цената 
на руския газ стабилно 
върви към високите нива, 
особено тази, по която 
купуваме от един от дос-
тавчиците”, заяви Гогов. 
Според него обаче местни-
ят добив, който шотланд-
ската компания “Мелроуз 
ризорсис” ще осигури от 
двете находища в Черно 
море - “Калиакра” и “Ка-
варна”, ще компенсира 
евентуално увеличение 
от Нова година. Според 
шефа на “Булгаргаз” дори 
е възможно поевтиняване 
на синьото гориво до края 
на март 2011 г. 

Поевтиняване срещу 
концесия
Количествата, обсъждани с 
“Мелроуз”, ще са близки до 
максималните, които може 
да бъдат добити - около 250 
млн. куб. метра. Договоре-
ната цена от местен добив 
на природен газ е около 
30% по-ниска от тази на 
руския газ. “Булгаргаз” ще 
подпише договор с добив-
ната компания веднага след 
като тя получи концесията 
за експлоатация на нахо-
дищата.

За четвъртото тримесечие 
на тази година цената на 
природния газ ще е с 0.94% 
по-ниска. На открито засе-
дание на  Държавната ко-
мисия за енергийно и водно 
регулиране (ДКЕВР) заедно 
с обществения доставчик 

“Булгаргаз” беше обсъдена 
новата цена на газа, която 
трябва да е 537.40 лв. за 
1000 куб. метра без ДДС. 

Спор  
за приходи
Исканото по-рано намале-
ние от “Булгаргаз” беше с 
1.36%. Сега от ДКЕВР каз-
ват, че причината за по-мал-
кия процент от първоначал-
но обявения е недовзетият 
приход на доставчика за 
първото и второто триме-
сечие. Между регулатора 
и компанията има спор за 
стойността на недовзетия 
приход. От “Булгаргаз” пре-
тендират за 78 млн. лв., 
докато данните на коми-
сията показват, че сумата 
е едва 16 млн. лв. Димитър 
Гогов обвини комисията в 
произволно намаляване на 
количества по търговски-
те договори за доставка 
на суровината и изчислява 
недовзетия приход по свой 
начин. Председателят на 
ДКЕВР Ангел Семерджиев 
отговори пък, че разликата 
идва от различните методи-
ки на изчисление на друже-
ството. 

Елина Пулчева
Според шефа на “Булгаргаз” Димитър Гогов е възможно поевтиняване на синьо-

то гориво до края на март 2011 г. 
▶

Ако НЕК беше инвестирала в сигурността на мре-
жата още през 2007 г. авариите по Черноморието от 
това лято нямаше да се случат

▶

снимка БоБи Тошев

снимка марина ангелова
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Дмитрий Медведев 
демонстрира кураж, 
като побърза да 
освободи Юрий 
Лужков

Р у с к и я т  п р е з и д е н т 
Дмитрий Медведев за 
първи път показа харак-
тер, като уволни ключов 
свой политически опо-
нент. С указ, издаден от 
Китай, където в момента 
е на посещение, държав-
ният глава освободи от 
длъжност кмета на Мос-
ква Юрий Лужков за това, 
че е „изгубил доверието” 
му. Самият Лужков пък 
научи за уволнението си 
от интернет. С това се 
сложи край на неколко-
седмичните спекулации 
за кметската кариера на 
Юрий Михайлович.

При трима  
президенти
Лужков управляваше ру-
ската столица в продълже-
ние на 18 години при три-
ма президенти. Той обаче 
влезе в конфликт с Мед-
ведев заради критиките 
си към Кремъл. Бившият 
вече кмет често е казвал, 
че страната има нужда 
от по-силен и решителен 
водач. Именно заради тези 
си изказвания той е смятан 
за поддръжник на бившия 
президент и сегашен пре-
миер Владимир Путин.

Хвърлена ръкавица
Уволнението на руския 
политик стана ден след 
завръщането му от едно-
седмичен отпуск в Ав-

стрия, където отпразнува 
74-тия си рожден ден. Ка-
тегоричният му отказ да 
подаде оставка въпреки 
многобройните обвинения 
в корупция беше демон-
страция, която Кремъл не 
можеше да пренебрегне. 
Сблъсъкът между Медве-
дев и Лужков се приемаше 
от наблюдателите за про-
верка на куража на прези-
дента заради предстоящи-
те през 2012 г. избори за 
държавен глава.

Конституцията на Русия 
позволява на президента 
да уволнява кмета на Мос-
ква и областните губер-
натори по своя преценка 
и да назначава техни на-
следници без избори.

Поредица  
от критики
Критиките срещу Лужков 
започнаха през юли, кога-
то ремонт на магистралата 
към международното ле-
тище „Шереметиево” до-
веде до сериозни задръст-
вания. Ръководството на 
летището обвини кмета, 
че нарочно предизвиква 
проблеми с трафика, за да 
накара пътниците да из-
ползват московското лети-
ще. Националният авио- 
превозвач „Аерофлот” до-
ри заведе дело за пропус-
нати ползи в размер на 4 
млн. USD.

Не по-малко граждан-
ско недоволство си на-
влече кметът и по време 
на пожарите през август. 
Докато руската столица 
се давеше в пушеците от 
горящите гори и торфени 
полета около града, Луж-

ков прекарваше отпуската 
си в Австрия.

Най-пресният пример 
за сблъсък между кмета 
и президента е спорният 
строеж на магистрала през 
гората край града. Про-
блемът се дискутира от 
години, но наскоро Мед-
ведев временно прекрати 
проекта, което пък накара 
Лужков да започне да го 
критикува в медиите.

Позиции
Решението на президента 
да назначи първия замест-
ник-кмет на Москва Вла-
димир Резин за временно 
изпълняващ длъжността 
кмет обаче показва, че 
Лужков не е изгубил из-
цяло позициите си. Резин 
се смята за дългогодишен 
и верен съюзник на вече 
бившия кмет. Любопитен 
е и фактът, че Резин отго-
варя за строителството в 
града. Именно в тази сфе-
ра са и едни от най-сери-
озните обвинения срещу 
Лужков. Неговата съпруга 
Елена Батурина се смята 
за най-богатата жена в 

Русия, а милиардното си 
състояние в долари е на-
трупала като строителен 
предприемач.

Кремъл атакува
В началото на миналата 
седмица Батурина защити 
съпруга си в изявление 
до медиите, като обвини 
приближени на Медведев 
за сразяващата кампания 
срещу Лужков. Според 
нея кремълски функци-
онери са поръчали поре-
дицата от разобличаващи 
документални филми по 
националната телевизия, 
които обвиняват кмета в 
корупция и клиентели-
зъм заради спечелените 
от фирмата на жена му 
обществени поръчки. 

По думите на Батури-
на вероятността Лужков 
да подкрепи Путин, а не 
Медведев за президент-
ските избори през 2012 г., 
е причината той да бъде 
уволнен. Като най-голе-
мия град в Европа Москва 
е ключов резервоар на 
гласове за всеки кандидат 
за държавен глава. Имен-
но приятелството с Луж-
ков осигури и на Путин, и 
на Медведев най-високия 
пост в държавата. Сега 
обаче, когато се очертава 
двамата да излязат като 
опоненти на ринга, гласът 
на Москва не само е от 
решаващо значение, но и 
обяснима мишена за поли-
тически удар. Уволнение-
то на Лужков по-малко от 
година преди изтичането 
на мандата му ще позволи 
на Кремъл да сложи свой 
човек на поста, който да 

има достатъчно време да 
се подготви и да осигу-
ри сериозна поддръжка 
на управляващата партия 
„Единна Русия” за парла-
ментарните избори през 
2011 г. Макар че Путин и 
Медведев винаги са каз-

вали, че заедно ще решат 
кой от тях да се кандида-
тира за президент през 
пролетта на 2012 г., пове-
чето наблюдатели смятат, 
че последната дума ще 
има Путин.

иглика Филипова

Президентската битка в Русия започна 
с уволнението на кмета на Москва

Кой е Лужков
Противоречива 
фигура

Юрий Михайлович Луж-
ков беше назначен за 
кмет на Москва през 1992 
г. от тогавашния пре-
зидент на Русия Борис 
Елцин. впоследствие 
той мина през три преки 
избирателни процеду-
ри през 1996, 1999 и 2003 
г., като получи сериозна 
подкрепа от московчани. 
През 2007 г. отново беше 
назначен с четиригоди-
шен мандат.

Името му се свързва 
със строителния бум 
в 10-милионния град, 
който превърна сто-
лицата в един от най-
бляскавите мегаполиси в 
света. Москва обаче про-
дължава да има проблеми 
с трафика и електро-
снабдяването.

Наред със строежа на 
нови молове, офиси и 
жилищни сгради името 
на Лужков се свързва и 
със събарянето на много 
исторически здания. Осо-
бено спорна е идеята му 
да издигне нови подобия 
на разрушените стари 
сгради, какъвто е случа-
ят с хотел „Москва”.

▶

▶

▶

Кметът си спечели 
лошо име и с решение-
то да възложи изработ-
ването на 94-метрова 
статуя на Петър вели-
ки, която беше обявена 
за една от най-грозните 
конструкции в света.

Лужков е известен 
като вярващ христи-
янин и противник на 
хомосексуалистите, 
след като през 2006 г. 
изпрати полицията 
да разпръсне гейпарад, 
който той определи 
като „сатанински”.

сериозни противоре-
чия предизвика предло-
жението му да се издиг-
нат билбордове с обра-
за на сталин по случай 
годишнината от края 
на втората световна 
война.

сред по-екстравагант-
ните му идеи е планът за 
разбиване на снежните 
облаци извън града, за да 
се избегнат преспите по 
улиците и нуждата от 
почистване.

Лужков смело се намес-
ваше и в държавните 
дела. след като през 2008 
г. заяви, че Кримският 
полуостров по право 
принадлежи на Русия, 
Украйна му забрани да 
влиза в страната.

▶

▶

▶

▶

▶

Легендарният 
московски кмет 
Юрий Лужков не се 
притесняваше да 
критикува президента, 
включително и да обяви, 
че Русия се нуждае от 
по-силен и решителен 
водач. Това му коства 
поста по-малко от 
година преди края на 
мандата му сНИМКа reuters

▶

Сега, когато 
се очерта-
ва Путин и 

Медведев да изля-
зат като опоненти 
на президентския 
ринг, гласът на 
Москва не само е от 
решаващо значе-
ние, но и обяснима 
мишена за полити-
чески удар
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Фонд на Citigroup 
купува 38% от 
“Хювефарма”

Cit i  Venture  Capi ta l 
International (CVCI) ще ку-
пи 38% от българския про-
изводител на ветеринарни 
медикаменти “Хювефарма” 
АД, съобщиха междуна-
родните агенции. CVCI е 
част от Citi Capital Advisors 
- алтернативното инвести-
ционно поделение на една 
от най-големите инвести-
ционни банки на Уолстрийт 
- Citigroup Inc.

Параметри
Финансови параметри не се 
споменават, нито кой акцио-
нер с колко книжа ще се раз-
дели. Според информация 
на сайта altassets.com, за да 
придобие дял в българската 
фармацевтична компания, 
фондът ще купи новоизда-
дени акции от “Хювефар-
ма” плюс съществуващи 
книжа от контролиращите 
акционери, включително 
и от мажоритара “Адванс 
Пропъртис” ООД. 

“Следим “Хювефарма” 

от няколко години и вяр-
ваме в силния й растеж 
заради портфейла от но-
ви продукти, които пред-
стои да бъдат регистри-
рани на всички основни 
региони от ветеринарния 
й бизнес по света”, е ка-
зал Сунил Наир, дирек-
тор на CVCI за Европа, 
Близкия изток, Африка 
и Индия. 

Той е изразил задовол-
ство, че “Хювефарма” 
ще допълни портфолиото 
от компании на CVCI, 
тъй като именно върху 
такива дружества се фо-
кусира фондът.

Думите му се потвържда-
ват и от справка в сайта на 
CVCI, където се вижда, че 
фондът има богато порт-
фолио от фармацевтични 
и биофармацевтични ком-
пании в Азия, Америка и 
Европа.

Визитка
Освен в България “Хюве-

фарма” произвежда своите 
продукти и в Сейнт Луис, 
Мисури. Дружеството про-
дава 65% от продукцията 
си в ЕС и Северна Амери-
ка. Освен това продава и 
в Тайланд, Индия, Русия, 
Китай, Тайван и Брази-
лия.

Справка в Търговския 
регистър показва, че ма-
жоритарен собственик на 
“Хювефарма” е “Адванс 
Пропъртис” ООД, което 
има 80% от капитала. Ос-
таналите 20% са на “Ев-
ропа Парк Дивелопмънт” 
АД.  И в двете дружества 
собственици с по 50% са 
Кирил Домусчиев и Георги 
Домусчиев.

“Хювефарма” е мажо-
ритарен собственик и 
на публичната компания 
“Биовет” АД. В края на 
юни “Хювефарма” нама-
ли участието си с 2.75% 
до 78.58% от капитала на 
“Биовет”, след като про-
даде 186.4 хил. акции.

КомПании 
и Пазари
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И третият фонд “И Ар Джи 
Капитал” продава имотите си

Финансови параметри не се 
споменават, нито кой акционер с 
колко книжа ще се раздели

Купувачът отново е 
анонимен институци-
онален инвеститор
Фондът за имоти “И Ар Джи 
Капитал-3” АДСИЦ продава 
проекта си в Стара Загора за 
11 млн. EUR, съобщиха от 
компанията чрез Българската 
фондова борса. Купувачът 
е “утвърден институциона-
лен инвеститор”, се казва 
в официалното съобщение. 
Договорът между страните 
е предварителен и купувачът 
ще проведе дю дилиджънс 
преди финализирането му.

Проектът в Стара Загора 
е един от общо петте, които 
компанията развива в момен-
та, показва справка на сайта 
й. Според отчета за дейност-
та на “И Ар Джи Капитал-3” 
АДСИЦ към края на 2009 

решение
Несебър разваля 
сделката с  
“Феста холдинг” 
Община Несебър ще раз-
вали договора за продажба 
на 23 дка в Стария град на 
“Феста холдинг”. Докладна-
та е внесена от кмета Нико-
лай Димитров, а решението 
се очаква на предстоящата 

сесия на общинския съвет. 
След продължителни прего-
вори между компанията на 
Петя Славова и общината 
сега съветниците в Несебър 
трябва да решат точната 
форма на разваляне на сдел-
ката и начина на връщане 
на парите. Теренът беше 
продаден на “Феста хол-
динг” през 2005 г. Сделката, 
прокарана от предния кмет 
на Несебър Николай Три-

фонов, превърна холдинга в 
собственик на почти 1/5 от 
историческия полуостров 
срещу обещание да изгради 
делфинариум. 
Скандалът се разрази както 
заради начина на провеж-
дане на конкурса, така и 
заради заплахата Несебър 
да загуби статута си на град 
паметник към ЮНЕСКО 
заради планираното строи-
телство. 

г. проектът е вече напълно 
завършен и от него месечно 
се получават 135 хил. EUR 
приходи от наем. Наемате-
лите са мебелните магазин 
“Айко” и “Мобо”, както и 
“Меркатор-Б”.

Това е и единственият на-
пълно завършен и отдаден 
под наем проект, показва 
докладът за дейността на 
компанията в края на юни 
2010 г. Към същия период “И 
Ар Джи Капитал-3” АДСИЦ 
има усвоен заем от близо 9 
млн. EUR към Райфайзен-
банк. 

За полугодието на 2010 г. 
фондът има загуба от 588 
хил. лв. Най-голям дял в 
структурата на разходите 
имат задълженията за лихви, 
които достигат 929 хил. лв.  
Основният акционер в “И 

Ар Джи Капитал-3” АДСИЦ 
е Българо-американският 
инвестиционен фонд (БА-
ИФ) с дял от 46.67%. След-
ват го Франк Бауър с близо 
8% и “Бългериън-американ 
пропърти мениджмънт” с 
6.70%. 

Сделката на дружеството е 
третата в структурата на фон-
довете “И Ар Джи Капитал”. 
В началото на септември “И 
Ар Джи Капитал-1” АДСИЦ 
и “И Ар Джи Капитал-2” 
АДСИЦ съобщиха, че про-
дават имотите си за общо 27 
млн. EUR. Тъй като и трите 
компании са дружества със 
специална инвестиционна 
цел, те по закон трябва да 
разпределят 90% от печал-
бата си като дивидент на 
инвеститорите си. 

мирослав иванов

 "Адванс Пропъртис" ООД

80%
"Европа Парк Дивелопмънт" АД

"Хювефарма" АД

20%

Георги Петров
Домусчиев

Кирил Петров
Домусчиев

50% 50%
Георги Петров

Домусчиев
Кирил Петров

Домусчиев

50% 50%

Графика: Гриша Струнджев



Големите супермаркети се 
насочват към малки обекти
Големите вериги супер-
маркети оставиха амбици-
ите си да откриват големи 
магазини и се насочиха 
към откриването на малки 
обекти в оживените квар-
тали на големите градове. 
Възползвайки се от ниски-
те наемни цени заради кри-
зата, веригите все по-често 
инвестират в изграждането 
на магазини под 1000 кв. м, 
разположени на ключови 
локации с голям човекопо-
ток. Някои марки откриват 
дори магазини с площ под 
100 кв. м с цел да са по-
близо до клиентите.

Близо, по-близо
„Българите обичат да паза-
руват близо до офиса или 
до дома си, твърди гене-
ралният директор на  „Мак-
сима България” Вигинтас 
Шапокас. Дружеството е 
собственик на веригата  
„Т-Маркет”. Според него 
с навлизането на големите 
вериги навиците малко са 
се променили, но квартал-
ните магазини стават все 
по-важни.  

От „Била България” твър-
дят, че също се стараят 
да откриват магазини по-
близо до клиентите, на ко-
муникативни места. През 
2010 г. веригата отвори  
десетина магазина в стра-
ната, а до края се планира 
откриването на още толко-
ва. Супермаркетът в купе-
ното наскоро бивше кино 
„Изток” в София ще бъде 
открит на 20 октомври. Не-
говата площ ще е 720 кв. м. 
За същия ден е планирано 
отварянето и на супермар-
кет в кв. „Хладилника” с 
площ от 1200 кв. м и на 
бул. „Шипченски проход” 
- 1160 кв. м. 

В София се планира от-
варяне и на един магазин 
от 440 кв. м, а близо до 
площад „Славейков” ще 
отвори супермаркет с 630 
кв. м площ.  

Супермаркетите от вери-
гата „Пикадили” са открили 
4 магазина в страната, като 
два от тях в София са от ти-
па „Пикадили експрес” - за 

ежедневни покупки в „Мла-
дост” 1 и в „Лозенец”.

Мигриране
„Доскоро определящо в 
избора на място за па-
заруване беше близостта 
на търговския обект до 
офиса или дома. В столи-
цата обаче все по-често 
се забелязва тенденцията 
да се пътува на по-далеч-
но разстояние, ако цени-
те са по-изгодни. „Това е 
причината за обектите в 
София да подбираме  ко-
муникативни локации, с 
достатъчно паркоместа”, 
каза Марина Кожухарова, 
директор „Връзки с ин-
веститорите” в „ЦБА Асет 
мениджмънт”. Различни 
маркетингови изследвания 
показвали, че българинът 
предпочита да пазарува 
на удобно място и че паза-
рува от няколко магазина, 
където има най-изгодни 
цени. „Заради ценовата 
конкуренция в София го-
ляма част от клиентите 
преминават към по-евтини 
продукти”, твърди Кожу-
харова. 

Клиенти - различия
Столичани обаче могат 
да си позволят по-скъпи 
продукти от жителите на 
останалите градове. От  
„Т-Маркет” правят различ-
ни промоции, като те са 
съобразени с града и поку-
пателната способност на 
клиентите. 

От веригата „ЦБА” също 
ще започнат да предлагат 
различни промоции за ре-
гионите Варна, Централна 
Северна България и Со-
фия. 

По-качествено  
и по-скъпо
„Българският клиент почти 
не се различава от евро-
пейския по отношение на 
изискване за разнообразие 
и качество на продуктите. 
Вече има траен интерес 
към биохраните. С излиза-
нето на месните продукти 
по утвърден стандарт „Ста-
ра планина” се вижда, че 

Интервю Вигинтас Шапокас, генерален директор на „Максима България”

Все повече клиенти предпочитат по-скъпата, но по-качествена храна

Господин Шапокас, 
„Т-Маркет” придобива 
7 магазина „Калея” в Со-
фия. Къде са те и какви 
средства ще инвестира-
те в тях?

- Седемте магазина на 
„Калея”, които ще бъдат 
придобити за ползване, 
са в кварталите „Редута”, 
„Дружба”, „Изток” - близо 
до „Цариградско шосе”,  
„Борово”. В „Дружба” не се 
притесняваме от близостта 
с магазин на „Кауфланд”, 
защото имаме много до-
бро местоположение. Пет  
от магазините са големи, 
а другите 2 са малки, до 
100 кв. м, но с много добра 
локация. Инвестицията в 
ремонти и оборудване в 
тези 7 магазина ще е около 
1.5 млн. EUR. 

Взехме магазините на 
„Калея”, защото има съ-
впадане на интересите на 
двете вериги - „Калея” ис-
ка да излезе от бизнеса, а 
ние да влезем. Водят се 
преговори и за придобива-
не на магазини от други ве-
риги, но все още предстоят 
детайли за уточняване. 

Имаме подписани още 
2 договора за магазини 

▶

Българинът пазарува от няколко магазина в търсене на изгодни оферти снимка марина ангелова▶
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Ще инвестираме 1.5 EUR в 7 магазина

- един в София близо до 
бул. „България”, вторият 
ще е в Пловдив. Прегова-
ряме и за допълнителни 
обекти. 

отчетохте намаля-
ване на оборотите на 
вашата верига магазини 
през първото полугодие. 
Преодолявате ли спада 

▶

през третото тримесе-
чие на 2010 г.?

- Да, през първото полуго-
дие на годината „Т-Маркет” 
има намаление на оборота с 
15% на годишна база, но за 
третото тримесечие резул-
татите се подобряват слабо. 
През третото тримесечие 
оборотите са 2 - 4% по-малки 
в сравнение със същия пе-
риод на миналата година. 

Ще въведете ли и вие 
като останалите вериги 
програми за лоялни кли-
енти?

- В момента разработ-
ваме такава програма. Тя 
трябва да бъде внедрена 
до края на годината. Лоял-
ните ни клиенти ще имат 
клиентски карти. Такава 
програма сме развили в 
балтийските страни. Чрез 
картата има възможност 
за трупане на точки, а и 
за отстъпки от определе-
ни продуктови групи или 
при покупка на определени 
продукти заедно. До края 
на септември ще се въведат 
компютърните системи, ко-
ито да позволят тя да бъде 
въведена изцяло.

Красимира Янева

▶

снимка БоБи Тошев

качеството като приоритет 
в избора за пресните храни 
измества цената”, обясни 
Марина Кожухарова. 

Българинът променя из-
искванията си и вече  търси 
по-качествената стока, а не 
най-евтината. И все по-чес-

то предпочита да пазарува 
в кварталния магазин. Мо-
делът хипермаркети, който 
големите вериги наложиха 

преди години, сега се заме-
ня с по-удобните и практич-
ни малки магазини. 

Красимира Янева 
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През септември 
показателят се 
влошава с 1.2 пункта 
спрямо месец по-рано

Бизнес климатът отстъпва с 
1.2 пункта през септември 
спрямо месец по-рано зара-
ди влошените показатели в 
строителството, търговията 
на дребно и услугите. Това 
съобщиха от Националния 
статистически институт 
(НСИ). 

Търговия
Най-сериозно е отстъпле-
нието при търговията на 
дребно. Бизнес климатът 
се е влошил с 4.3 пункта 
спрямо равнището през 
август, отчита статисти-
ката.   Сред основните 

причини са опасенията от 
недостатъчно търсене и 
влошаващото се състояние 
на предприятията от секто-
ра заради икономическата 
криза. Очакванията на тър-
говците за предстоящите 
продажби до края на го-
дината също са по-небла-
гоприятни в сравнение с 
месец по-рано.

Строителство
Бизнес климатът в сектора 
на строителството също от-
стъпва спрямо показателите 
за август. През септември 
той е с 1.4 пункта по-нисък. 
Основната причина са по-
малкият брой поръчки и пе-
симистичните очаквания на 
мениджърите за състоянието 
на сектора. Недостатъчно-
то търсене и несигурната 

икономическа среда са сред 
основните фактори, които 
притесняват заетите в сек-
тора.

Услуги
Стопанската конюнктура в 
сектора на услугите също 
бележи спад през август, 
като спрямо септември е 
с 0.7 пункта по-ниска, каз-
ват от НСИ. За последните 
три месеца статистиката 
отчита леко намаляване в 
търсенето на услуги в сек-
тора. Прогнозите до края 
на годината обаче са за 
повишение. Очакванията 
са заетите в сектора да на-
малеят. 

Единствено в промиш-
леността бизнес климатът 
успява да запази нивото си 
от предходния месец. 

Строителството и търговията дърпат бизнес климата надолу

Паралелният внос на iPhone 4 
носи над 100% печалба
Устройството се появи за кратко  
и с тарифен план на “Виваком”  
във веригата магазини Jeff
Поне 100% печалба но-
си паралелният внос на 
iPhone 4 в България. Пър-
вите бройки се появиха на 
нашия пазар почти веднага 
след дебюта на устрой-
ството в САЩ през юни, 
въпреки че официалният 
дистрибутор “Глобул” още 
не е пуснал смартфона в 
продажба.  

Внос
Операторът е единстве-
ната компания, която има 
договор с производителя 
за дистрибуцията му на 
територията на България. 
Останалите продажби са т. 
нар. паралелен внос - то-
ест без официален договор 
с Apple. По подобен начин 
преди дни устройството 
се появи в продажба във 
веригата магазини Jeff, 
които са официален парт-
ньор на “Виваком”. 

Довчера от сайта на ком-
панията ставаше ясно, че 
iPhone 4 се продава и със 
субсидия - т. е. отстъпка 
в цената на телефона при 
сключване на 1- или 2-го-
дишен договор с оператора. 
И докато традиционната 
практика е този тип ус-
тройства да са доста по-
евтини спрямо пуснатите 
на свободна продажба, в 
конкретния случай разли-
ката беше само 100 лв. - т. 
е. 16-гигабайтовият iPhone 
4 струваше 1899 лв. 

Вчера устройството с та-
рифен план беше свалено 
от офертите на сайта на Jeff. 
От компанията обясниха за 
в. “Пари”, че количества-
та, предвидени за такава 
продажба, са изчерпани. 

Нормалният iPhone 4 обаче 
продължава да се продава. 
От “Виваком” обаче не зна-
еха за предлагания по този 
начин телефон и обясниха 
за в. “Пари”, че партньори-
те им имат право сами да 
избират какви устройства 
да предлагат на клиентите 
си с тарифните планове на 
оператора.

Телефон плюс  
тарифен план
Странното в ситуацията 
е, че iPhone 4 се продава с 
тарифен план на оператор, 
който не е официален дис-
трибутор на устройството. 
Така веригата се възползва 
от желанието на потре-
бителите да се сдобият 
по-бързо с най-новите 
устройства на пазара, за 
което са готови да жертват 
по-солидна сума средства 
от реалната цена на такова 
устройство. 

На практика такъв е слу-
чаят с конкретната верига 
и още няколко компании, 
като “Мултирама”, които 
също предлагат iPhone, 
но без субсидии от опе-
ратори. 

И на доста по-високи 
цени. Което обаче про-
тиворечи на правилата за 
дистрибуция на Apple и 
подвежда потребителите. 
Подобен казус имаше и с 
друга верига за търговия 
с електроника, която беше 
принудена да прекрати 
продажбите на таблета 
на Apple - iPad. Той се 
търгуваше у нас на доста 
по-високи от реалните 
цени. Но продажбите бяха 
добри.

практика
Паралелният внос не е 
противозаконен, но е на 
спекулативно високи це-
ни, твърдят хора от бран-
ша. iPhone 4, може да бъдe 
купен и внесен у нас или 
от производители в Китай, 
или от други оператори, 
при които устройството 
“залежава” по складовете 
им. На практика всеки, 
който има желание, може 
да се превърне в “дистри-
бутор” на телефона и дори 
да предлага и гаранционен 
сервиз. 

Подобна практика е по-
пулярна на по-големите 
западни пазари, където 
официалните дистрибу-
тори на iPhone предоста-
вят на по-малки компании 
определени бройки отклю-
чени телефони, които впо-
следствие се продават на 
по-високи цени. Така и 
официалният дистрибутор 
печели от продажбата на 
застоялите телефони, и 
дистрибуторът взима сво-
ето от по-високите маржо-
ве, на които работи. 

Разликата в предлагани-
те “официално” и “неофи-
циално” устройства е само 
в цената им. Подобна е 
ситуацията и в момента - у 
нас iPhone 4 може да бъде 
намерен на цени, започва-
щи от 1999 лв. за 16-гига-
байтовата версия до 2499 
лв. за 32-гигабайтовата 
модификация на устрой-
ството. В САЩ цената на 
отключеното устройство, 
пуснато за свободна про-
дажба, е около 600 USD 
(около 870 лв.).

Христо Ласков
iPhone 4 трябва да се появи по магазините у нас съвсем скоро. Дистрибуторите 

обаче вече предлагат устройството на паралелен внос
▶

Снимка bloomberg

недостатъчното търсене влошава бизнес климата при търговията на дребно▶
Снимка БоБи Тошев
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▶ най-старото застрахователно общество е в добра 
позиция за по-силни резултати през второто полуго-
дие Снимка БоБи Тошев

Бедствия разтърсиха печалбата на Lloyd’s
Застрахователната 
група отчете 53% 
по-нисък финансов 
резултат за 
полугодието

Най-старата застраховател-
на група в света Lloyd’s of 
London отчете 53% намале-
ние на печалбата преди да-
нъци за първото полугодие. 
Резкият спад се дължи на 
значителните обезщетения 
по полици за природни бед-
ствия и по-ниската възвръ-
щаемост на инвестициите.

изпитание
За първите шест месеца на 
2010 г. групата е изплатила 
най-голямата сума, откак-
то води междинна годишна 
статистика. Общо 5.9 млрд. 
GBP са изплатените обез-
щетения по полици, което е 

увеличение от 365 млн. GBP 
на годишна база.

Lloyd`s пое загубите от 
земетресението в Чили, 
които са на стойност 1.4 
млрд. USD. А взривената 
платформа на BP Deepwater 
Horizon в Мексиканския 
залив се очаква да коства 
на групата между 300 и 600 
млн. USD.

„Това подложи на изпи-
тание не само Lloyd’s, но и 
всички застрахователи по 
света”, каза председателят 
на групата Питър Левин. 

резултати
За първото полугодие най-
голямата застрахователна 
група отчете печалба преди 
данъци едва 628 млн. GBP 
спрямо 1.32 млрд. GBP за 
същия период на 2009 г. 
Приходите от инвестиции са 
се свили от 708 млн. GBP на 

597 млн. GBP. Комбинира-
ният коефициент на Lloyd’s 
показва, че рентабилността 
значително е намаляла. Съ-
отношението между плате-
ните обезщетения и събра-
ните премии се е увеличи-
ло до 98.7% в сравнение с 
91.6% година по-рано.

Годината не е лоша
„Тази година имахме повече 
природни бедствия, откол-
кото през последните 20 го-
дини”, каза главният изпъл-
нителен директор на Lloyd’s 
Ричард Уорд. По думите му 
годината не е била лоша, 
просто групата е имала по-
вече обезщетения за плаща-
не. Освен земетресенията в 
Чили и Хаити и пожара на 
нефтената платформа за по-
високите разходи вина имат 
и снежните бури в САЩ и 
силните ветрове в Европа. 

Стриктната дисциплина и 
разумните инвестиции обаче 
са поставили застраховател-
ното общество в добра по-
зиция за второто полугодие, 
смята Уорд. 

Финанси
Според финансовия дирек-
тор Люк Савидж тарифни-
те ставки по застраховките 
продължават да намаляват, 
макар че някои полици са 
станали по-скъпи. Такива 
например са застраховките 
срещу земетресения в Южна 
Америка и аварии на петрол-
ни инсталации. Инвестици-
ите на Lloyd’s са в размер на 
44 млрд. GBP. Това включва 
по 1 млрд. GBP в акции и 
хедж фондове, а останалата 
сума е разпределена поравно 
между парични инвестиции, 
държавни ценни книжа и 
корпоративни облигации.

Компанията е най-
голямата жертва на 
решението за ограни-
чаване на потребител-
ските заеми

Японската компания за 
потребителско кредити-
ране Takefuji Corp. обяви 
фалит, след като не можа 
да изплати дълговете си в 
размер на 433.6 млрд. JPY 
(5.1 млрд. USD). С това 
компанията стана най-го-
лямата жертва на предпри-
етите в страната мерки за 

ограничаване на заемите за 
потребителите.

Проблемите на Takefuji 
започнаха през 2006 г., ко-
гато съдебно решение за-
дължи компанията да въз-
станови част от лихвите, 
плащани от клиентите й, 
тъй като са необоснова-
но високи. Допълнителен 
удар върху финансите на 
фирмата дойде и от реше-
нието на правителството от 
юни тази година да сложи 
таван за кредитите. Според 
новите правила заемите 
на потребителите не може 

да надвишават една трета 
от годишните им заплати. 
Регулаторните власти също 
понижиха максималната 
лихва, която кредитните 
компании може да налагат, 
от 29.2 на 20%.

Това е вторият най-голям 
фалит на японска компания 
тази година след този на 
Japan Airlines. Акциите на 
Takefuji ще бъдат свале-
ни от Токийската фондо-
ва борса на 29 октомври. 
Цената им спадна с 32% и 
достигна 116 JPY при за-
тварянето на пазара вчера.

Японската кредитна фирма 
Takefuji обяви фалит

БАНКИТЕ
В ТЪРСЕНЕ
НА НОВИ
СТРАТЕГИИ

BANKING
MANAGEMENT
FORUM

Banking Management Forum ще даде възможност да се намерят отговори на някои от важните въпроси пред банковия и финансовия сектор – какви 
са реалните проблеми на банките, как трябва да се управлява рискът, какви са очакванията на клиентите и бизнеса. Banking Management Forum си 
поставя за цел да помогне на банките да начертаят политиката си за бъдещето - чрез личния опит на всяка банка,  прогнозите и тенденциите, както 
и възможността за обмяна на опит.
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Компанията планира 
масирана експанзия 
на нововъзникващите 
пазари

Френският производител на 
автомобилни гуми Michelin 
предложи емисия акции за 
1.2 млрд. EUR. Увеличе-
нието на капитала ще се 
използва за разширяване на 
бизнеса най-вече в бързо 
развиващите и нововъзник-
ващите пазари.

Определената в подпи-
ската цена от 45 EUR на 

акция представлява отстъп-
ка от 27% спрямо цената 
при затваряне на пазара в 
понеделник. Това изненада 
инвеститорите, в резултат 
на което акциите на компа-
нията поевтиняха с над 8%. 
Пазарът се отнесе скептично 
и към амбициозните средно-
срочни планове на компа-
нията. Michelin се надява да 
увеличи обема на продажби-
те си с 25% до 2015 и с 50% 
до 2020 г.

През последните години 
производителят на гуми 
ежегодно инвестира по око-

ло 1.2 млрд. EUR. От 2011 г. 
обаче сумата за капиталови 
разходи ще нарасне до 1.6 
млрд. EUR. От общата ин-
вестиция 1 млрд. EUR са 
предназначени за развива-
щите се пазари. Компани-
ята смята всяка година да 
добави по 150 хил. т нови 
производствени мощности 
на основните си пазари Бра-
зилия, Китай и Индия, което 
означава да отваря по повече 
от една фабрика годишно. 
Подобни стъпки предприе-
мат и повечето автомобилни 
производители в света.

Michelin вдига капитала си  
с 1.2 млрд. EUR
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7922 7872,75
Калай LME USD/т 23850 23760
Олово LME USD/т 2251 2250,25
Цинк LME USD/т 2195 2174
Алуминий LME USD/т 2281,5 2273
Никел LME USD/т 23175 22720
Алуминиева сплав LME USD/т 2215 2205

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1287 1287,4
Сребро LME USD/тр.у. 21,155 21,205
Платина LME USD/тр.у. 1611 1616
Паладий LME USD/тр.у. 547 550
Родий LME USD/тр.у. 2100 2100

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 76,19 77,03
Брент ICE USD/б 78,28 78,46
Газьол ICE USD/т 671,75 672,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,813 4,163
Бензин 95 NYMEX USD/т 692 -
Нафта NYMEX USD/т 673 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 255,83
Царевица Yellow CBT USD/т 202,73
Ечемик Feed ASX USD/т 256,31
Памук No.2 NYBOT USD/т 2253,97
Какао  NYBOT USD/т 2830,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4012,35
Соя No.2 ICE USD/т 412,81
Захар White NYSE LIFFE USD/т 631,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 29.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,39583 0,00140
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,48553 -0,01106
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,40738 -0,01040
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47365 -0,00167
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,17182 0,00330
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,94472 -0,01552
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62475 -0,00042
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,30138 0,00149
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,87286 0,00213
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68095 -0,00091
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,03663 -0,03204
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,62245 0,00043
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,21762 -0,00594
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72746 0,00457
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26591 0,00022
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75547 -0,00077
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,15838 -0,00260
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,70491 0,00994
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45491 -0,01629
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06660 0,00040
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,30042 -0,00569
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,91897 -0,03287
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,58201 -0,02754
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,75293 0,00848
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12037 -0,01225
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10014 0,00173
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,75154 0,00346
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,86299 0,02283
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,45307 0,00183
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07006 -0,00201
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1874,54000 -14,29000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 29.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

27.09.2010	г.

157,94 157,17 156,40 156,02 154,09 154,09   
12,06 12,01 11,95 11,92 11,77 11,77   
85,67 85,25 84,83 84,42 83,17 83,17   
100,50 100,01 99,52 99,03 97,57 97,57   
766,58 762,86 759,14 755,41 744,25 744,25   
167,94 167,14 166,34 165,54 159,94 159,94   
79,50 79,12 78,73 78,35 76,44 76,44   
153,46 152,72 151,99 151,25 147,56 147,56   
298,61 297,19 295,77 294,34 284,39 284,39   
200,52 199,56 198,61 197,65 190,97 190,97   
233,50 232,39 231,28 230,16 222,38 222,38   
80,25 79,87 79,49 79,11 76,43 76,43   
238,64 237,51 236,37 235,23 227,28 227,28   

до	15.00	ч.	на	27.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	28/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,197522 € 1,221472 € 1,191534
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,894372 € 0,912259 € 0,889900

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,851633 € 0,868666 € 0,847375

Цените са валидни за поръчки, подадени на 23/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	29/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,141138 лв. 1,141138 лв. 1,141138 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 29/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	24.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0285	лв. 1.0132	лв.	 1.0234	лв. 1,40	% 2,67	%

Сентинел	-	Рапид 1,1806	лв. 1,1806	лв. 3,05	% 4,15	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	27	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7993 4.8233  4.9913 4.7993 4.7033   -6.80% 15.17% -9.63% -23.90% 21.01.2008
фонд в акции 6.8426 6.8768  7.1163 6.8426 6.7057   -3.40% 14.03% -3.43% -13.19% 23.01.2008
високодоходен 10.1491 10.3013  10.5551 0.0000 0.0000   0.89% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1913    2.1913    -12.08% 28.10% -19.40% -57.06% 12.11.2007
балансиран 2.6002    2.6002    -12.59% 24.72% -18.72% -50.50% 12.11.2007

паричен пазар 11.2998  11.2942  11.2773 11.2886 11.2886 11.2942 5.14% 0.12% 7.04% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8189  10.7651  10.6574 10.7113  0.0000 0.52% 3.46% -1.11% 3.85% 06.10.2008
фонд в акции 10.0771  10.0270  9.8766 9.9267  0.0000 -2.47% 8.09% -5.23% 0.14% 06.10.2008
             
балансиран 13.5845    13.4500    0.21% 5.36% N/A 6.38% 14.12.2005
фонд в акции 7.9781    7.8991    -5.70% 9.93% -12.71% -4.48% 01.03.2006
фонд в акции 4.7371    4.6902    -19.87% 11.96% -19.99% -16.28% 21.06.2006
фонд в акции 7.5789    7.3582    -7.10% 12.29% -3.11% -10.94% 05.02.2008
фонд в акции 11.2194    10.8926    6.15% 12.80% 8.86% 3.28% 05.02.2008
паричен пазар 12.0576    12.0576    6.28% 0.13% 8.71% 8.39% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.7232    81.4372  81.7232  -1.46% 1.97% -5.85% -4.74% 20.11.2006
фонд в акции 47.9176    47.6780  47.9176  -8.04% 3.17% -16.10% -13.56% 20.11.2006
фонд в акции 63.0740    62.7586  63.0740  -8.51% 4.56% -10.65% -12.36% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.7101    96.2553    -5.53% 3.30% -4.87% -0.84% 04.01.2007
балансиран 78.8119    77.6385    -5.55% 2.25% -6.26% -7.47% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31290    1.31028    5.03% 0.79% 6.69% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07902    1.07256    -0.03% 4.19% -1.85% 1.52% 01.12.2005
фонд в акции 0.75134    0.74018    -3.88% 8.56% -8.92% -6.25% 01.03.2006
фонд в акции 0.74507    0.74061    1.51% 2.55% 2.76% -10.95% 07.03.2008
ниско рисков 1.04923    1.04609    2.28% 0.39% 3.57% 3.35% 07.05.2009

балансиран 101.0103    100.0053    -2.17% 6.72% -6.35% 0.11% 07.12.2005
балансиран 106.6475    105.5863    -3.30% 5.60% -7.96% 1.31% 06.03.2006
фонд в акции 85.8537    84.5755    -5.22% 9.68% -10.73% -1.60% 20.06.2005
паричен пазар 122.5088    122.5088    6.64% 0.53% 7.78% 7.21% 31.10.2007
ниско рисков 93.8303    93.4554    3.93% 2.60% -0.94% -2.41% 01.02.2008
ниско рисков 106.6072  106.5007  106.1812  106.5007  3.99% 1.02% 5.12% 5.18% 01.07.2009

балансиран 4.6882     4.6602     -4.66% 7.39% -9.20%*** 4.65% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9366  0.9319  0.9296  0.9250     -11.99% 13.37% -18.34%*** -5.53% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7314     17.6078     -5.34% 7.23% -9.65% 10.04% 28.09.2004
фонд в акции 11.0268    10.8734     -9.65% 10.27% -18.61% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2040     1.1862     -7.07% 12.44% -8.44% 1.93% 10.05.2004
фонд в акции 0.7602     0.7490    8.96% 21.33% 14.91% -6.99% 04.10.2006
фонд в акции 1.0022     0.9874    14.30% 22.37% 9.02% -0.44% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.1988  130.0042  129.7447    3.01% 3.25% 4.72% 6.09% 04.05.2006
балансиран 14.3208  14.3208  14.1790    -4.84% 8.24% -7.66% 2.03% 17.12.2004
фонд в акции 0.7300  0.7229  0.7157    -2.57% 15.37% -9.14% -7.31% 04.05.2006
             
балансиран 789.0717    783.1684    1.18% 5.74% 5.26% -8.91% 09.05.2008
фонд в акции 708.7656    703.4631    -0.03% 7.10% 5.17% -12.26% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3467    11.3467    4.39% 1.33% 5.79% 2.75% 30.01.2006
балансиран 119.4315    119.4315    -0.49% 5.33% -2.87% 2.10% 30.01.2005
фонд в акции 6.7340    6.7340    -4.40% 10.50% -10.62% -8.13% 30.01.2006
фонд в акции 10.0837    10.0837    0.15% 2.31% 0.15% 0.50% 30.01.2009

фонд в акции 8.6890    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5118  0.5093  0.5068    -2.76% 7.26% -6.83% -21.05% 19.11.2007
балансиран 0.7403  0.7377  0.7351    -0.93% 3.31% -1.56% -10.11% 19.11.2007
ниско рисков 0.9956  0.9941  0.9926    3.24% 1.10% 4.61% -0.21% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2656  1.2637 1.2618    4.49% 0.27% 6.55% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2879  1.2840 1.2801    5.07% 0.92% 7.66% 5.66% 16.03.2006
балансиран 0.8669  0.8634 0.8599    -0.30% 3.38% -2.08% -3.19% 16.03.2006
фонд в акции 0.6375  0.6343 0.6311    -5.53% 6.21% -9.54% -9.55% 16.03.2006
балансиран 0.7243  0.7214 0.7185    -5.10% 4.19% -7.67% -11.69% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0330  1.0330 0.9814    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1806   1.1806    3.05% 0.12% 4.15% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0285   до 90 дни  над 90 дни  1.40% 3.52% 2.67% 0.36% 12.09.2005
    1.0132  1.0234      

балансиран 7.4735   7.4735    -9.02% 10.03% -9.94% -6.16% 01.03.2006
фонд в акции 6.5182   6.5182    -7.02% 9.32% -11.11% -8.92% 01.03.2006
фонд в акции 2.9626   2.9626    5.64% 15.76% 8.82% -29.47% 05.04.2007
консервативен 10.4925   10.4925    0.61% 1.79% 1.74% 2.72% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7659 0.7621 0.7603 0.7546 0.7546 0.7584 0.7395 4.00% 12.22% -1.44% -6.26% 22.05.2006
фонд в акции 0.4242 0.4221 0.7603 0.4179 0.4179 0.4200 0.4095 1.68% 15.92% -4.13% -22.59% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.4158  105.1085  104.3241   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 320.5600    320.0792    2.72% 0.39% 4.03% 7.05% 17.11.2003
ниско рисков 13.3207    13.2541    2.70% 2.50% 3.35% 6.21% 27.12.2005
балансиран 12.1364    12.0150    0.87% 5.26% -0.14% 4.16% 27.12.2005
фонд в акции 8.5343    8.4490    -1.03% 11.26% -4.60% -3.13% 07.09.2005
балансиран 20.9833    20.9833    3.47% 4.09% 3.47% 1.63% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.5707    6.5378    -2.91% 5.20% -8.33% -11.86% 01.06.2007
балансиран 7.9664    7.9266    -2.17% 5.14% -6.43% -6.61% 01.06.2007
консервативен 11.6589    11.6298    7.22% 2.95% 9.45% 5.05% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1825    1.1588    -3.34% 5.05% -5.67% 4.25% 18.09.2006
балансиран 1.0457    1.0352    -0.73% 3.40% -0.99% 1.96% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3481 1,3482 1,3494 1,3381
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,85345 0,85365 0,85358 0,84675
ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,4 113,43 113,54 112,67
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3283 1,3285 1,3293 1,3165
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,963 7,9669 7,9883 7,9361
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,2164 9,2198 9,281 9,2071
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3898 1,3904 1,3923 1,3833
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4005 1,4009 1,4035 1,3976
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 277,72 277,95 278,7 276,89
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,59 24,615 24,719 24,515
РУСКА РУБЛА RUB 41,1121 41,1597 41,2559 40,9706
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,967 3,9699 3,9788 3,9516

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 28.09.2010 г.

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКТиВА”  15.10.2009 г. 11.6370 11.5497 7.33% 15.49%

ДФ	“ОБщиНСКА	БАНКА	–	
БАЛАНСиРАН”  15.10.2009 г. 11.7431 11.6844 8.37% 16.84%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 24, и 27 септември 2010 г.

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

N/A 13.5005 12.3609 8.6922
321.6820 N/A 12.3184 8.6623
323.2848 13.3873 N/A 8.6196
323.2848 13.3873 12.2578 N/A
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Цената на 
суровината 
отбеля-

за повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
спечели нови 31 USD. 
Американската валу-
та успя да се отрази 
положително и върху 
търговията с памука

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник  измери-
телят загуби 108 
пункта от стойност-
та си. С поскъпва-
нето на долара ин-
тересът на инвести-
торите към ценните 
книжа намаля

индекс на деня

0.91
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9495.76 пункта

Стока на деня

0.91
▶ процента спечели злато-
то на борсата в Лондон и 
достигна 1306.58 USD/тр.у.

Азиатските валути продължават да 
са най-търсени от инвеститорите
Основните азиатски 
валути продължават 
да се търгуват близо до 
най-високите си стойности 
за последните две години 
по данни на Bloomberg. 
За повечето анализатори 
причината е увеличеният 
приток на средства към 
държавите в региона, свър-
зан с възстановяването на 
световната икономика.
Азиатските валути бяха 
допълнително форсирани 
от прогнозата на Азиат-
ската банка за развитие за 
икономическите резултати 
на страните в региона през 
2010 г. Според финансо-
вата институция в края 
на тази година средният 
икономически ръст на 
развиващите се държави 
в региона ще стигне 8.2%, 
докато през април очаква-
нията бяха за не повече от 
7.5%.

От десетте най-търгува-
ни азиатски валути най-
много е спечелил корей-
ският вон (KRW), който 
от началото на месеца 

случай много силна роля 
изиграха спекулациите, 
че поскъпването на юана 
с 1.75% през последния 
месец премахва опасност-
та официалните власти в 
Южна Корея да се намесят 
на валутния пазар, за да 
помогнат на експортните 
фирми в надпреварата им с 
китайската конкуренция. 

Още на 15 септември 
корейският финансов 
министър Юон Жунг Хун 
обяви, че корейският вон 
ще поскъпва успоредно с 
юана и йената. Според ше-
фовете на Korea Exchange 
Bank правителство е доня-
къде склонно да позволи 
на валутата си да поскъпва 
заради притесненията, 
че натискът, който оказва 
САЩ на Китай в тази 
насока, ще се прелее и в 
Южна Корея. 
През миналата седмица 
президентът на САЩ 
Барак Обама разкритикува 
Китай заради паричната 
политика и поддържания 
изкуствено нисък курс на 

юана. В отговор на това 
говорител на китайското 
външно министерство 
нарече критиките на САЩ 
„неразумни и късогледи” 
и категорично отхвърли 
обвиненията, че дефици-
тът на САЩ се дължи на 
обменния курс. Именно 
този отговор принуди Ка-
марата на представителите 
в САЩ да обмислят под-
готвянето на петиция през 
тази седмица, в която да се 
искат законови промени, с 
които да се увеличи мит-
ническата тежест върху 
китайските стоки и по този 
начин да се компенсира 
слабата китайска валута.
Нуждата от поскъпване на 
азиатските валути виждат 
не само САЩ, а и много 
от анализаторите. Спо-
ред президента на Asian 
Development Bank Хару-
хико Курода валутите от 
развиващите се икономи-
ки, особено тези от Азия, 
трябва да поскъпнат спря-
мо долара, еврото и йената, 
за да бъде върнат балансът 
в глобалната икономика.

На последната 
борсова сесия 

китайският юан 
поевтиня с 0.01% 
заради намеренията 
на Камарата на 
представителите в 
САЩ

▶ Корейският вон е валутата с най-голямо поскъпване за последния месец, следвана от индийската рупия 
Снимки BloomBerg

Големите запаси в 
САЩ събориха  
цената на петрола
Цената на петрола ре-
гистрира първо поевтиня-
ване за последните четири 
борсови сесии, след като 
анализатори прогнозираха 
слабо търсене на гориво и 
увеличение при запасите 
от бензин в САЩ.
Според техните прогнози 
докладът на Министер-
ството на енергетиката 
на САЩ, който излиза 
утре, може да покаже, че 
запасите от бензин са се 
покачили с 350 хил. баре-
ла през миналата седмица. 
По този начин натрупа-
ното количество ще се 
увеличи до 226.1 млн. 
барела, което е най-висо-
ката стойност за послед-
ните шест месеца. Според 
предварителните данни 
запасите от суров петрол 
са паднали със 700 хил. 
барела за същия период 
и са стигнали 357.6 млн. 
барела. Общото натрупано 
количество, което включва 
петрол, горива и дестила-
ти, в САЩ е достигнало 
1.14 млрд. барела. Това е 
стойност, която не е дости-
гана от 20 години.

Допълнителна роля 
за поевтиняването на 
петрола вчера изиграха 
подновилите се притесне-
ния на инвеститорите за 
стабилността на банковата 
система в Ирландия и 
Португалия. Те засилиха 
търсенето на по-безриско-
ви активи, в резултат на 

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на суровия 
петрол с доставка 
през ноември се 
понижи с 0.64% и 
слезе до 76.03 USD/б

което цената на златото 
с незабавна доставка 
достигна рекордните 1300 
USD/тр.у. в началото на 
седмицата.

На борсата в Ню Йорк 
цената на суровия петрол 
с доставка през ноември 
се понижи с 0.64% и слезе 
до 76.03 USD/б. При 
фючърсите на сорта Брент 
за ноември беше регистри-
рано поскъпване от 0.11% 
и те се търгуваха за 78.66 
USD/б.

Благород-
ният  
метал 

добави 13 USD към 
стойността си на по-
следната борсова се-
сия. Инвеститорите 
все повече обръщат 
погледи към ниско-
рисковите активи, 
каквито са  
металите

Цифра на деня

1.32
▶ процента добави памукът 
към стойността си и се качи 
до 2321.45 USD/т

Цената на застраховката на ирландските 
облигации се качи рекордно

Цената на 
застраховката 

срещу фалит на 
Ирландия е скочила 
с 30.5 пункта до 
521.5 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Цената на застраховката 
срещу фалит на Ирландия 
достигна нов рекорд, след 
като рейтинговата агенция 
Standard&Poor’s обяви, 
че държавната помощ 
за национализираната 
Anglo Irish Bank Corp. ще 
надвиши 47 млрд. USD. 
Това веднага предизвика 
негативни настроения сред 
инвеститорите.
По данни на CMA пет-
годишните суапове за 
защита от необслужване 
на задълженията (credit 
defalult swaps) на Ирлан-
дия са поскъпнали с 30.5 
пункта до 521.5 пункта, 

след като вчера стойност-
та им бе 496 пункта, съоб-
щава Bloomberg. Цената, 
на която се застраховаха 
вчера облигациите на 
Anglo Irish, също се пови-
ши с 1.5 пункта до 937.5 
пункта, което е увеличе-
ние от 191% в рамките на 
пет месеца. Това означава, 
че защитата на позиция от 
10 млн. EUR под формата 
на ирландски държавни 
облигации струва на 
инвеститорите 521.5 хил. 
EUR, а тези на банката 
937.5 хил. EUR.
Коментарите на S&P, че 
разходите за подкрепа на 

национализираната банка 
Anglo Irish може да дове-
дат до редукция на кредит-
ния рейтинг на Ирландия, 
доведоха и до увеличаване 
на спреда в доходността, 
която инвеститорите изис-
кват от страната в сравне-
ние с тази по германските  
облигации. 

Разликата между доход-
ността по десетгодишните 
облигации на Ирландия 
и Германия достигна 461 
базисни пункта, което е ре-
корд след въвеждането на 
еврото като единна валута 
в еврозоната.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

досега е добавил 4.3% към 
стойността си. След него 
се нарежда индийската 
рупия, която е поскъпнала 
с 4.1% за същия период. 
В рамките на последна-
та сесия стойността на 
вона се покачи с 0.2% до 
1146.25 USD/KRW. В този 
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Обемът на пазара в 
България се оценява 
на 150 млн. EUR
По-голямата част от аутсор-
синг компаниите у нас са 
оптимистично настроени 
за развитието на сектора 
през следващите години, 
сочи проучване на консул-
тантската компания eXentix. 
Обемът на пазара в България 
в момента се оценява на 100-
150 млн. EUR.

Свежи сили
Повечето компании са по-
сочили, че очакват да под-
пишат нови договори до 
2013 г. Това е и причината 
те да планират да наемат 
нови служители. Близо 45% 
от аутсорсинг фирмите въз-
намеряват да наемат до 100 
нови работници, а 22% - до 
500 нови служители. Над 
две трети от интервюирани-

те мениджъри посочват, че 
броят на заетите в сектора 
ще се повиши с до 100% до 
2013 г. от сегашните 10-15 
хил. служители.

Кое се търси  
най-много
Очаква се през следващи-
те години най-голямо да 
е търсенето на услугите, 
предлагани в обслужва-
щите центрове (Call center 
services), включително теле-
маркетинг, както и услугите 
за поддръжка на клиенти. 
Това са заявили близо 19% 
от аутсорсинг компаниите 
у нас. Други 16% посочват, 
че ще се търсят ИТ услуги, 
а 14% от играчите смятат, 
че най-много ще се търсят 
услугите за разработка на 
софтуер. 

интересът
Според мениджърите ИТ и 

интернет ще са секторите, 
които ще генерират най-го-
лямо търсене на аутсорсинг 
услуги, след тях се нареж-
да телекомуникационният 
бранш.От гледна точка на ге-
ографската структура Герма-
ния е страната, от която ще 
има най-много потенциални 
клиенти. След нея се нареж-
дат Великобритания и САЩ. 
А на следващите две места 
са Австрия и Холандия.

Ритане  
по кокалчетата
Индия е смятана за най-го-
лемия конкурент на българ-
ската аутсорсинг индустрия, 
а и не само. След нея се 
нарeжда пазарът на изнесе-
ни услуги в Египет и този 
във Филипините. От Цен-
трална и Източна Европа 
основните ни конкуренти са 
Полша и Румъния, а след тях 
са Словакия и Чехия.

Аутсорсинг компаниите у нас 
планират да наемат нови служители

иТ и интернет ще са секторите, които ще генерират най-голямо търсене на 
аутсорсинг услуги Снимка емилия коСтадинова

▶

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

П Р О д А В А 

ГАРАЖ

ЗП 39 кв.м., 

гр. София, 

ул. Петър Богдан,  

чрез ЧСи

цена 26 250  лв.

0897 999 029  

П Р О д А В А 

АПАРТАМенТ

ЗП 80 кв.м., 

гр. София, ж.к. Борово 

(срещу Била), етаж 1,  

чрез ЧСи

цена 120 000  лв.

0897 999 029  

ТЕРИТОРИАЛНА  ДИРЕКЦИЯ ГР. БУРГАС 

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ЯВНО НАДДАВАНЕ
№ 0750/2009/000096/17.09.2010

Подписаният РАДКА АЛЕКСИЕВА, публичен изпълнител при ТД – НАП 
- Бургас, съобщавам, че по изпълнително дело № 750/2009 г. по описа на 
същата дирекция ще се проведе търг с явно наддаване, по реда на чл. 
247 - чл. 250 от ДОПК, в сградата на ТД – НАП - Бургас, ул. “Цар Петър” 
№ 5 Б, ет. 13 /търгова зала/, на 27.10.2010 г. от 11.00 ч. на следните 
движими вещи: БОКСЕР МАШИНА “SUNSHINE”, при начална тръжна 
цена 1 948.80 лв., БОКСЕР МАШИНА “KANSAI”, при начална тръжна цена  
1 948.80 лв., ИЛИЧНА МАШИНА “JUKI”, при начална тръжна цена 1 000.00 
лв.,  ОВЕРЛОГ МАШИНА “GLOBAL”,  при начална тръжна цена  441.60 лв., 
МАШИНА ЗА ШИЕНЕ НА КОЛАНИ “RIMOLDI”, при начална тръжна цена 
345.60 лв.,  АВТОМАТ ЗА СТРАНИЧЕН ШЕВ “LIRSH“, при начална тръжна 
цена 1 344.00 лв., ПОКРИВНА МАШИНА “KINGTEX“, при начална тръжна 
цена 2 654.40 лв., ПОКРИВНА МАШИНА “GLOBAL“, при начална тръжна 
цена 2 788.80 лв., ПОКРИВНА МАШИНА “KINGTEX“, при начална тръжна 
цена 8 788.00 лв., ПОНТЕРИЗ МАШИНА “JUKI”, при начална тръжна цена 
4 723.20 лв., МАШИНА ЗА НАСТИЛАНЕ НА ПЛАТ, при начална тръжна 
цена 6 501.60 лв., МАШИНА ЗА ПОВДИГАНЕ НА ПЛАТ “SERKON-MJ1”, при 
начална тръжна цена 3 074.40 лв., КОНТРОЛНА МАСА С ОСВЕТЕН ПЛОТ, 
при начална тръжна цена 504.00 лв., ПРАВА МАШИНА “GLOBAL“, при 
начална тръжна цена 662.40 лв., ПРАВА МАШИНА “GLOBAL“, при на-
чална тръжна цена 662.40 лв., ПРАВА МАШИНА “GLOBAL“, при начална 
тръжна цена 662.40 лв., 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
11.10.2010 г. до 20.10.2010 г., от 09.00 ч. до 15.00 ч., на адрес: гр. 
Бургас, ул. “Сан Стефано” № 28, ет. 3 - 4.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от 
обявената начална продажна цена, се внася по банков път до 
20.10.2010 год., в ТБ “СИБАНК” АД – клон Бургас, IBAN: BG31 BUIB 
78993300650003 и BIC: BUIB BGSF

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък 
на вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение 
в сградата на Териториална дирекция гр. Бургас, Офис гр. Бургас, ул. 
„Александровска” № 83, ет. 2 / ул. „Цар Петър” № 5 Б, и на страницата 
на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg.

За контакти: телефон 056 / 87 09 68.

МИНИСТЕРСКИ СЪВЕТ
ДЪРЖАВНА АГЕНЦИЯ

„ДЪРЖАВЕН РЕЗЕРВ И ВОЕННОВРЕМЕННИ ЗАПАСИ”
София 1000, ул.”Московска” № 3, тел.: ++ 359 2 9210201,  

факс: ++ 359 2 987-79-77, e-mail: rezerv@satеreserve.bg

О Б Я В А 
ДА ”Държавен резерв и военновременни запаси”, на основание чл.64, ал.1 

от Закона за държавната собственост, чл. 69, ал.1 и чл. 102, ал.3  от Пра-
вилника за прилагане на Закона за държавната собственост във връзка 
с чл. 2, т.2, чл.3, чл.18, чл. 20 и чл. 21, ал.1 от  Наредба № 7 от 14 ноември 
1997 г. за продажба на движими вещи - частна държавна собственост и 
Заповед № РД-10-182/15.07.2010г.  на Председателя на (ДА „ДРВВЗ”) обявява 
търг с явно наддаване за продажба на остатъчни излишни и негодни  дви-
жими вещи – частна държавна собственост – черни и  цветни метали, 
придобити в следствие на извършени строителни дейности в бази на 
агенцията, стопанисвани от ДА ДРВВЗ чрез ТД  “Държавен резерв” Бур-
гас,  ТД “Държавен резерв” гр. София, ТД “Държавен резерв” Пловдив, ТД 
“Държавен резерв” Плевен, ТД “Държавен резерв” Враца, ТД “Държавен 
резерв” Варна, ТД “Държавен резерв”  Велико Търново  и ТД “Държавен ре-
зерв”  Стара Загора, както следва:

ТД”ДР” складова база вид метал количество 
/тон/±10%

 БУРГАС СБ Българово черни метали 17,86
 СОФИЯ ПБ Антон  черни метали 51,50
ПЛОВДИВ ЗБ Първомай черни метали 74,00
 ПБ Първомай  черни метали 238,71
ПЛЕВЕН СБ Троян  черни метали 11,00
 СБ Г.Дъбник  черни метали 280,00
 СБ Пордим  черни метали 32,00
 ЗБ Морава  черни метали 106,00
ВРАЦА СБ Лом  черни метали 3,20
ВАРНА СБ Дончево  черни метали 95,00
 СБ Търговище  черни метали 0,31
 СБ Силистра черни метали 0,15
 ЗБ Шумен черни метали 67,00
 Сектор Синдел черни метали 25,00
В. ТЪРНОВО СБ Ресен черни метали 862,80
 ЗБ Козаревец черни метали 0,92
 ЗБ Разград черни метали 1,90
СТ.ЗАГОРА ПБ Сливен черни метали 1 600,00

Общо: 3 467,35

ТД”ДР” складова база
вид метал 

/цветни ме-
тали/

количество 
/тон/±10%

БУРГАС СБ Българово алуминий 3,79
 СБ Българово мед 0,77
ВАРНА СБ Генерал Тошево мед 0,13
 СБ Търговище алуминий 0,06

Общо: 4,75

Търгът е за цялото количество. Търгът ще се проведе на  07.10.2010 г. 
от 14.00 часа, в сградата на ДА ”Държавен резерв и военновременни запа-
си” (ДА „ДРВВЗ”),  гр. София, ул. „Московска”  №3, при следните условия:

Начална тръжна цена  в размер на 1 133 840 (един милион сто тридесет 
и три хиляди осемстотин и четиридесет)  лева, формирана въз основа на 
цените на черните и цветни метали: черни метали – 323  ( триста два-
десет и три) лева за тон; цветни метали – мед – 6 714 (шест хиляди и че-
тиринадесет) лева за тон; цветни метали – алуминий – 2 025 (две хиляди 
и двадесет и пет) лева за тон. Горепосочените цени са без включен  ДДС. 
За участие в търга се внася  депозит в размер на 113 384 (сто и тринаде-
сет хиляди триста осемдесет и четири) лева - 10% от началната тръжна 
цена, по Банкова сметка - Държавна агенция „Държавен резерв и военно-
временни запаси”: IBAN BG42 BNBG 9661 3000 1830 01,  BIC: BNBG BG SD  в БНБ 
– Централно управление. Краен срок за внасяне на депозита е 05.10.2010 г. 
Стъпка за наддаване в размер на 22 677 (двадесет и две хиляди шестсто-
тин седемдесети седем) лева -  2 (две) на сто от началната тръжна цена.  
Оглед  може  да бъде извършван  от 29.09.2010 г.  до 06.10.2010 г. от  10 - 16 
часа в базите на ТД “Държавен резерв” - Бургас,  ТД “Държавен резерв” 
гр. София, ТД “Държавен резерв” Пловдив, ТД “Държавен резерв” Плевен, 
ТД “Държавен резерв” Враца, ТД “Държавен резерв” Варна, ТД “Държавен 
резерв”  Велико Търново  и ТД “Държавен резерв”  Стара Загора. Право на 
оглед има само кандидат, депозирал два дни предварително в ЦУ на ДА 
„ДРВВЗ” и в съответните териториални дирекции писмено заявление 
за извършване  на оглед в една или повече складови бази на агенцията. 
Огледът ще се извършва след съгласуване  с териториалната дирекция.. 
Огледът ще се извършва след съгласуване  с териториалната дирекция. 
Служителите по сигурността на информацията към съответните те-
риториални  дирекции да организират провеждане на огледите при спаз-
ване на изискванията на Закона за защита на класифицираната информа-
ция и вътрешните правила на пропускателния режим. Огледите следва 
да се извършват в строго определен периметър около вещите, предмет 
на търга и в присъствието на съответните началник на база и служи-
тел по сигурността на информацията към териториалната  дирекция. 
В търга могат да участват само кандидати, които нямат задължения 
към агенцията, не са в производство по несъстоятелност и ликвидация 
и имат регистрация по ДДС . Заявления за участие в търга ще се приемат 
в деловодството на ЦУ на ДА „ДРВВЗ”, в гр. София, ул.”Московска” №3 до 
17. 00 часа на 06.10.2010 г. Към заявлението следва да бъдат приложени  
декларация за липса на задължения към агенцията, че не са в производ-
ство по несъстоятелност и в ликвидация, копие на документ за внесен 
депозит и  документ удостоверяващ регистрация по ДДС. В търга мо-
гат да участват представляващите юридическите лица,  едноличните 
търговци или техни  официално упълномощени представители. Търгът 
се провежда при условие, че са внесени депозити най-малко от двама кан-
дидати. Определеният за купувач  да плати предложената цена в срок от 
три работни дни от закриването на търга, по банков път  - IBAN BG42 
BNBG 9661 3000 1830 01,  BIC: BNBG BG SD  в БНБ – Централно управление. 
В случай на неплащане на цената в срок депозитът не се връща и за спе-
челил търга служебно се обявява участника, предложил при наддаването 
следващата по размер цена, след което той се поканва в срок до 3 работ-
ни дни да извърши плащането. Ако не внесе цената в определения срок, 
комисията отбелязва със забележка в тръжния протокол, че вещта не 
е продадена. 

СТАНИМИР ПЕЕВ
Председател на Държавна агенция

„Държавен резерв и военновременни запаси”

Уведомление за резултат от търгово предложение

На основание чл. 157 от ЗППЦК и чл. 37, ал. 1 от Наредба № 
13/2003 г. за търгово предлагане за закупуване и замяна на акции, 
“РАЗВИТИЕ ИНДУСТРИЯ ХОЛДИНГ” АД и „АЛФА АСЕТС” ЕООД, в 
качеството си на търгови предложители, отправили търгово 
предложение по чл. 149, ал. 6 и чл. 149а, ал. 1 и ал. 3, във връзка с 
чл.149, ал. 2, т. 1 от Закона за публичното предлагане на ценни 
книжа, за закупуване на акциите на останалите акционери на 
“ИНТРАНСМАШ ИНЖЕНЕРИНГ” АД, уведомяват, че в резултат на 
търговото предлагане 199 бр. акционери, от които, от които 198 
бр. физически лица, притежаващи общо 7 902 броя акции, са подали 
заявления и са приели търговото предложение.



Има стотици критерии, по 
които може да се съди за 
степента на развитие на 
една икономика и едно об-
щество. Едва ли на някого 
му минава през ума, но 
един от тях е количеството 
опаковки от милионите 
продукти, които ни зали-
ват. Колкото повече са 
опаковките, толкова пове-
че са продуктите и толко-
ва по-развита е икономи-
ката. От няколко години 
насам обаче напредъкът 
се измерва точно обратно 
- една икономика е толко-
ва по-развита, колкото е 
по-малък обемът на опа-
ковките. Многото опаков-
ки означават много боклук 
и огромно разхищение на 
ресурси. Японците отдав-
на са разбрали това и от 
отпадъчните материали 
произвеждат различни 
стоки. Ето защо усилията 
на компаниите в брашна 
са насочени към производ-
ството на все по-леки, все 
по-компактни като форма 
и все по-екологични опа-
ковки.

Оптимизация
Олекотяването засяга се-
риозна част от матери-
алите. Големите компании 
пускат на пазара бутил-
ки от олекотено до 30% 
стъкло.

Производителите на алу-
миниеви кенове постоянно 
оптимизират формата и 
дебелината на кутийки-
те. Днешните са с 30% 
по-леки от тези преди 20 
години. 

Опаковките от рецикли-
рана хартия пък набират 
все по-голяма популяр-
ност сред потребителите, 
като (парадоксално, но 
факт) те навлизат сериоз-
но и в луксозния сегмент. 
Сериозно внимание вече 
се обръща и на отговорна-
та употреба на дървесни 
влакна за производството 
на хартия от сертифицира-
ни и възобновяеми гори. 

Навсякъде по света, а и 
у нас нараства делът на 

Опаковките стават все 
по-леки и позеленяват

Отличници
Recycle*  
е на мода

Германският производител на 
енергийни напитки Bat Beverage 
изцяло престана да използва 
метални кенове за един от про-
дуктите си и въведе картонени 
опаковки, които са по-лесни за 
рециклиране.

SIG Combibloc, производител 
на картонени опаковки за млечни 
продукти, натурални сокове и др., 
произвежда близо 75% от опа-
ковките си само от възстановяема 
дървесина със сертификат от FSC.
*Recycle от англ. език - рециклирам.

▶

▶
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 Като тенденция в глобален аспект се очертават по-пълно и евтино рециклируемите материали▶
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Индустрията е все по-динамична, движена от новите технологии и промененото потребителско мислене

450 
▶ млрд. EUR е годишният 
оборот на опаковъчната 
индустрия в целия свят

130 
▶ млрд. EUR е оборотът в 
опаковъчната индустрия в 
ЕС, а в Източна Европа той 
е около 15 млрд. EUR

търговските вериги, които 
избират с пъти по-бързо 
разграждащите се торбич-
ки от дегрален пред обик-
новените полиетиленови 
пликове. 

Оползотворяване на 
пространството
Дизайнът също има огро-
мно значение. Минимална 
промяна във формата на 
една бутилка може да до-
веде до това в една палета 
например да се събере 
20% повече от продукта. 
Това означава по-малко 
транспортни разходи и по-
малко въглероден двуокис 
в атмосферата.

Може би подобна опти-
мизация е незначителна, 
отнесена към една-един-
ствена опаковка. Ефек-
тът върху цяла индустрия 
обаче е огромен и той 
се оценява на близо 450 
млрд. EUR. Ето защо ком-
паниите не пестят сили, 
а и средства, за да ин-
вестират в непрекъснато 
увеличаващата се еко-
логична отговорност на 
потребителите. 

Друга силно изявена 
тенденция при опаковките 
са малките, индивидуални 
разфасовки, като напри-
мер push-in вариантите. 
Тя, както и тенденцията 
за потребление „в дви-
жение”, включва удобни 
малки опаковки за хора, 
чието време е много огра-
ничено и които консуми-
рат продуктите „на крак” 
или докато шофират. Това 
според бранша е много си-
лен световен тренд, който 
обаче тепърва ще навлиза 
у нас. 

Опаковката продава 
повече от всякога
Опаковъчната индустрия 
се променя в унисон с 
еволюцията на света. ако 
преди години унифицира-
нето на опаковките беше 
предпочитано, сега все 
повече производители 
залагат на уникалния ди-
зайн, който да подчер-
тае индивидуалността на 
продукта. Компаниите все 
по-често предприемат ре-
дизайн на опаковките, 
за да не омръзват те на 
потребителите. 

Според редица проуч-
вания тенденцията за 
подмяна на формата на 
опаковката доскоро е би-
ла веднъж на 6 години. 
Днес това става 4 пъти 
по-често. Това от своя 
страна води и до голяма 
динамика на пазара на 
опаковъчни машини. След 
автомобилостроенето ро-
ботизираните системи на-
мират най-голямо прило-
жение в производството 
на опаковъчни машини -  
бизнес за милиарди. 

По всичко личи, че ин-
дустрията е в подем и 
ще се развива все по-ди-
намично. Регионите пък 
като Източна Европа, в 
това число и България, са 
сред тези с най-голям по-
тенциал, тъй като все още 
не са достигнали точката 
на насищане.
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Госпожо Гедеон, какви 
са тенденциите на опако-
въчния пазар и важат ли 
те и за България?

- Най-важното в мо-
мента е опазването на 
околната среда и про-
изводството на щадя-
щи природата опаковки. 
Хората се интересуват 
все повече от екологи-
ята и избират продукти, 
които вредят по-мал-
ко: например по-леки 
опаковъчни материа-
ли, отговорна употре-
ба на дървесни влакна 
от добре управлявани 
и възобновяеми гори 
и други. Нашите опа-
ковки се произвеждат 
именно от такива сер-
тифицирани гори. По-
требителите стават все 
по-чувствителни и към 

▶ безопасността и качест-
вото на опаковъчните 
продукти. 

А как стоят нещата при 
дизайна и формата?

- Удобството на опа-
ковката също е от го-
лямо значение. Най-
важната тенденция при 
търсенето на опаков-
ки е да са възможно 
най-лесни за отваряне 
и затваряне, след то-
ва идва и удобството 
при държане. Това е 
съобразено с таргета 
на възрастните хора. 
В света преобладава 
застаряващото насе-
ление. 

Единичните опаковки 
стават все по-популяр-
ни. Като цяло водеща в 
опаковането е тенден-

▶

цията за потребление 
„в движение” (on-the-
go). Те са подходящи 
за множащата се група 
забързани хора, които 
консумират на крак или 
в колата.

Трендът към push-in 
опаковки е глобален, но 
в България засега е из-
разен по-слабо, откол-
кото в други страни.

Лидерите сте при опа-
ковките за мляко и други 
напитки. Какво е разви-
тието в тази конкретна 
насока?

- При нас търсенето 
на опаковки за мляко и 
плодови напитки се уве-
личава. Причината е, 
че произвеждаме кар-
тонени опаковки, кои-
то предоставят големи 
предимства. Използва-
ме асептичната техно-
логия, която запазва 
добрите хранителни 
съставки на продукта 
и поддържа неговата 
свежест и хранителни 
стойности за по-дълъг 
период, без да е необ-
ходима употребата на 
консерванти.

Безопасното  про -
изводство на мляко и 
дистрибуцията са много 
важни за българския 

▶

пазар, защото консуми-
рането на непакетирано 
мляко все още е широ-
ко разпространено в 
страната, макар че след 
варене то губи повечето 
от своите хранителни 
съставки.

Отрази ли се кризата на 
сектора?

- Можем да кажем, 
че пакетиращата ин-
дустрия беше по-малко 
засегната от кризата в 
сравнение с други сек-
тори поради тясната 
връзка между опаков-
ките и храните и напит-
ките. Дори по време на 
криза консумацията на 
основни продукти не е 
намаляла драстично. В 
края на 2009 г. „Тетра 
Пак” отбеляза по-висок 
от очаквания ръст и 
голямо търсене в някои 
развиващи се пазари. 
По този начин  компани-
ята успя да балансира 
спада на продажбите в 
региони, засегнати от 
кризата.

Налице са вече пози-
тивни знаци за 2010 г., 
които са причина да сме 
оптимистично настро-
ени към целия регион 
на Югоизточна Европа 
и към България.

▶

Модерните опаковки трябва да са 
безопасни, удобни и екологични

Опаковки
Половината 
отпадъци се 
рециклират

Рециклирането на отпа-
дъци от опаковки в стра-
ната вече доближава 
50%. Това сочат годиш-
ните доклади на четири-
те по-големи колективни 
организации на фирмите 
за работа с опаковките. 
За сравнение през 2004 
г., която беше първата, в 
която те имаха задължи-
телни цели за постига-
не на определен дял, се 
рециклираха малко над 
20% от опаковките.

През 2009 г. фирмите, 
членуващи в „Екопак”, 
„Екобулпак”, „Репак” и 
„Булекопак”, които плащат 
за събирането на опаков-
ките от техните проду-
кти, са пуснали около 254 
хил. т опаковки. От тях са 
били рециклирани близо 
125 хил. т. По-голямата 
част от рециклираните 
отпадъци засега идват от 
промишлеността и голе-
мите търговски вериги, с 
които организациите имат 
договори. Малка част - не 
повече от 20%, е от цвет-
ните контейнери за дома-
кинствата в градовете.  

▶

▶

Пакетиращата индустрия е по-малко засегната от кризата, а вече са налице и позитивни знаци за 2010 г.

Правим по-малко боклук заради кризата
През тази година 
разделно събраните 
отпадъци ще са с 
30% по-малко

Докато в Европа и другите 
по-развити икономики в 
света разделното събира-
не на отпадъци се е пре-
върнало в начин на живот, 
у нас все още то прохожда 
и единица са българите, 
които съвсем осъзнато 
разделят боклука си и го 
хвърлят на определените 
за това места. За съжале-
ние картината у нас много 
наподобява „властта на 
пликчето”. Въпреки това 
обаче нараства броят на 
българите, които ползват 

екоторбички, а все пове-
че компании предлагат 
бързорециклиращи се по-
лиетиленови пликове за 
пазар.

И тук кризата  
се чувства
До края на тази годи-
на разделно събираните 
отпадъци няма да над-
хвърлят 100 хил. т. Това 
прогнозира Тодор Бур-
гуджиев, изпълнителен 
директор на „Екопак Бъл-
гария” АД. По думите му 
това ще е с 29% по-малко 
в сравнение с 2009 г. Ми-
налата година у нас са 
били генерирани 136 хил. 
тона отпадъци.

„Причините за спадове-

Интервю Ирене Гедеон, директор по комуникации и околна среда в „Тетра Пак” - Югоизточна Европа

Смисълът на разделното 
събиране на отпадъци е 
да се намали количество-
то на изхвърляния боклук, 
от една страна, а от друга, 
той да се преработва по-
бързо. Но е много важно 
да има надзор.

Няма безплатен обяд
От 2011 г. общините ще 
трябва да плащат такса 
депониране на битовите 
отпадъци. От догодина 
тази такса ще е 3 лв. за 
всеки тон боклук, който 
изпращат в регионалните 
депа за отпадъци. Тази 
сума ще нараства стъпало-
видно, за да стигне до 35 
лв. за тон през 2014 г. 

Информираност
Само човек, който е до-
бре информиран, може да 

вземе правилното реше-
ние как и къде да изхвър-
ля боклука си. Въпреки 
че у нас разделното съ-
биране на отпадъци все 
още е в зародиш, това е 
тенденция, която няма да 
ни заобиколи. Причината 
е, че през следващите 
десет години страната 
ни ще бъде задължена 
от ЕС да намали коли-
чеството боклук, което 
зарива в депата си. А без 
системата за разделно 
събиране на боклука то-
ва няма как да стане. До 
2020 г. общините трябва 
да съкратят двойно коли-
чеството смет за депони-
ране. Ако не го направим, 
знаем както следва - на-
казателна процедура от 
Брюксел. 

Николета Цветкова

Визитка
Коя е Ирене Гедеон 

Ирене Гедеон e директор „Комуникации и околна среда” в 
„Тетра Пак” - Югоизточна Европа, която е една от водещите ком-
пании за опаковане на напитки. Гедеон е специалист по опазва-
нето на околната среда, иновациите и ограничаването на въгле-
родния отпечатък. Тя работи в „Тетра Пак” вече седем години. 
Преди това е била маркетинг мениджър на компанията за Югоиз-
точна Европа. Има опит и като маркетинг мениджър в германска-
та Bosch и мениджър продажби в компанията за производство на 
храни Minerva. 

▶

те са логични на фона на 
кризата, която потопи це-
лия свят. А те са очевид-
ни  - средата е несигурна, 
хората не знаят дали ня-
ма да загубят работата си 
или да им бъде намалена 
заплатата и затова потре-
бяват по-малко. Фирмите 
пък намаляват теглото 
на опаковките”, обяснява 
Бургуджиев. Според него 
пунктовете за предаване 
на хартиени отпадъци съ-
що събират все по-малко 
хартия. Криза е. Има ин-
тернет и българите пред-
почитат да четат онлайн, 
вместо да дават пари за 
книги, вестници и списа-
ния. Въпреки че шефът 
на „Екопак България” АД 
смята, че това е сигнал, 
че се засилва сивата ико-
номика в сектора.

Общинска 
(без)отговорност
Разделното събиране на 
отпадъци е отговорност 
както на всеки отделен 
българин, така и на ком-
паниите. Не на последно 
място обаче ключова роля 
има и общината. „Трябва 
да се повиши и контролът 
от страна на общините”, 
коментира още Бургуджи-
ев. По думите му досега 
няма наложена нито една 
глоба за неправилно из-
хвърлен боклук.

 Едва 20% от рециклираните отпадъци идват  от цвет-
ните контейнери в градовете СНИМКА МАРИНА АНГЕлОВА

▶
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Стъклените 
бутилки си връщат 
загубените  позиции 
при минералната 
вода и плодовите 
напитки
В последните години 
един стар и поизля-
зъл от мода материал 
- стъклото, започна да 
възвръща позициите си 
в сектори, от които бе 
изтласкан в България, 
като минералната во-
да, плодовите сокове, 
но също така намери 
и нови ниши в лицето 
на SPA индустрията. За 
това помогнаха не са-
мо екотрендовете, но и 
добрите хотели и ресто-
ранти, които се появиха 

в България през послед-
ните години. 

Представители на 
стъкларския бранш оп-
ределят производството 
на стъклен амбалаж в 
България като  модерно 
и конкурентоспособно. 
Неслучайно преоблада-
ващата част от продук-
цията се изнася основно 
за страните от ЕС, а 
в Европа пазарът на 
стъклен амбалаж е ви-
сококонкурентен, каз-
ват те.

Нови стари ниши
По света се смята за про-
ява на много лош вкус да 
предложиш на клиента 
в скъп ресторант или в 
минибара на петзвезден 
хотел минерална вода в 

Развитието на 
туризма отваря нови 
шансове за стъклото

Войната на винените тапи
Традиционният корк 
все повече отстъп-
ва пред винтовите 
капачки, които са 
най-сигурни в про-
изводството

През последните някол-
ко години във винар-
ския бизнес все повече 
се налага използването 
на винтови капачки по 
т.нар. технология Stelvint 
за сметка на традицион-
ния корк. Причините са 
основно две. Едната е 
химическото съединение 
трихлороанизол, което 
се образува в процеса 
на производство на кор-
ковите тапи и причинява 
корков привкус на вино-
то. Другата е, че коркът 
често пропуска кислород, 
особено при по-дълго от-
лежаване. Така една уж 
невинна коркова тапа 
може да съсипе цели се-
рии скъпи вина. 

По-сигурна  
алтернатива
Винарите в световен ма-
щаб инвестират мили-
они в производство на 
грозде. Ето защо много 
от тях предпочитат да 
използват синтетичен 
корк или винт  и така да 
спестят разочарованието 
на хиляди консуматори. 

Не е за пренебрегване 
и фактът, че винтовите 
капачки са лесни за отва-
ряне и затваряне, а освен 
това са и по-евтини. 

Битката за пазара на 
тапи засега е в полза 
на винта - 0% дефектни 
бутилки с аромат на му-
хъл. Той печели и пред 
синтетичния корк. Из-
следванията показват, 
че проникването на кис-
лород във виното е от 2 
до 4 пъти по-ниско при 
винта в сравнение със 
синтетичния.

Новият свят  
задава тона
Подобрените винтови ка-
пачки набират все пове-
че скорост особено сред 
винарите от Новия свят. 
Те не страдат от пред-
разсъдъците на по-стари-
те винопроизодители от 
Европа, които смятат, че 
коркът придава тежест 
и имидж на виното, и се 
страхуват, че синтетич-
ните материали може 
да отблъснат потреби-
телите.  

Близо 30 от най-до-
брите винарни в Нова 
Зеландия вече използват 
само винтови капачки за 
най-добрите си вина. Но 
броят им расте и в Евро-
па, като особено активни 
са винопроизводителите 
в Австрия и Великобри-

тания. 

Има ли почва у нас
Колко е напреднала Бъл-
гария в прилагането на 
новите технологии за 
запазване на виното? 
У нас често се срещат 
вина, бутилирани със 
синтетичен корк, кой-
то гарантира добро ка-
чество. Винтовите ка-
пачки обаче все още са 
рядкост. Едва миналата 
година „Домейн Бойар” 
стана първата българ-
ска винарска компания, 
внедрила Stelvin тех-
нологията и винтовите 
капачки на българския 
винен пазар. Първата 
серия с такова затваряне 
бе BOYAR, а след нея XR 
и „Оравинифера”. Капач-
ките на „Домейн Бойар” 
са внос от Германия, от 
производителя Mala и се 
приемат много добре от 
консуматорите, казаха от 
компанията. Отскоро и 
„Домейн Менада” пусна 
серия с винт, а „Дамяни-
ца” го използва за серия-
та си No Man’s Land.

Конкуренцията на паза-
ра се засилва, което ще 
подобри и качеството на 
затваряне на виното. От 
тази „война” в крайна 
сметка ще спечелят и 
производителите, и кон-
суматорите на вино.

Ани Коджаиванова

При бирата
PET бутилките 
изместиха 
стъклените

Отчетът на Съюза на 
пивоварите за първото 
шестмесечие на годината 
показва, че PET бутилките 
продължават да са пазар-
ни лидери с малко над 50% 
пазарен дял, докато на 
стъклените разфасовки се 
падат около 41%. Резулта-
тите за цялата 2009 г. бяха 

▶

48% срещу 42.5% в полза 
на PET бутилките.

PET бутилките се наложи-
ха сред крайните потреби-
тели много бързо след поя-
вата си. Причините са както 
в удобството на по-големи-
те разфасовки, така и на 
сравнително по-изгодните 
цени, което на нископлате-
жен пазар като българския 
има голямо значение. Те са 
критикувани като не толко-
ва екологични, но всъщност 
в ЕС степента на рецикли-
руемост на PET материала е 
сравнително висока, както 

▶

и повторната му употреба. 
Все пак стъклените бутил-

ки остават незаменими в 
сектора на хотелите, рес-
торантите и кетъринга, или 
накратко ХоРеКа секто-
ра, докато PET бутилките 
имат приложение само при 
домашна употреба. 

Подобна е картината и на 
пазара на вино, където кар-
тонените опаковки от 4 или 
5 литра запълниха празната 
ниша на големите разфа-
совки, но конкуренцията им 
със стъклените е само на 
ниво потребление у дома.

▶

▶

В стремежа си да  бъдем винаги полезни на нашите любими клиенти създадохме три компании 
с близки продукти, които може да откриете на едно място.

„Херти-М” ООД, „Рапак” АД и „Артемис” ООД са  ориентирани  в производството и маркетинга 
на опаковъчни материали за винарската и хранително-вкусовата промишленост.

Адрес: ул. Индустриална 45, гр. Шумен 9704

www.herti-m.com www.rapak.bg www.artemis.bg 

Тел: 054/850 573
Факс: 054/831 004

e-mail: info@herti-m.com

Тел: 054/851 047
Тел: 054/860 424

e-mail: info@rapak.bg

Тел: 054/850 712
Тел: 054/831 048

e-mail: info@artemis.bg 

Производствен асортимент:
• Термосвивавеми капсули от PVC за 
бутилки за вино, високоалкохолни 
напитки, плодови сокове, оцет, 
растителни масла, вода и др.
• Полиламинатни капсули за бутилки 
за вино
• Полиламинатни капсули за 
шампанско и пенливи вина
• Кошнички за шампанско и пенливи 
вина

Производствен асортимент:
• Метализирани или прозрачни пликове 
Bag-in-box за: вино, течни яйца, млечни 
продукти, плодови сокове, постмикс 
сиропи

• Пълначни полуавтоматични машини за 
вино и сокове

Производствен асортимент:
• Алуминиеви капачки за алкохолни и 
безалкохолни напитки, зехтин, оцет и др. 
с уплътнител или дозатор
• Дълбоко изтеглени алуминиеви капачки 
за високоалкохолни напитки
• Специални алуминиеви капачки с 
дозатор, непозволяващ повторно пълнене 
на бутилката
• Алуминиеви капачки за вино с 
уплътнител saranex или tinfoil

Изследванията сочат, че Stelvint капачките осигуряват възможно най-доброто съхра-
нение на виното                       Снимка БоБи Тошев

▶

евтина и неекологична 
опаковка като пластма-
совата. Първи у нас в 
крачка влязоха именно 
скъпите обекти. Послед-
ваха ги и по-непретенци-
озните и сега стъклената 
разфасовка от 330 мл 
с алуминиева капачка 
е нещо обичайно, а от-
скоро се появиха и по-
ловинлитрови бутилки. 
Няма да е изненада, ако 
в близко бъдеще тен-
денцията засегне и по-
големи разфасовки по 
подобие на марки като 
„Перие”, „Санпелегрино”, 
„Евиан” и др.

Друга сфера, в която 
стъклото възвръща по-
зиции, е тази на сокове-
те. Българските произ-
водители започват да се 
стремят да предоставят 
на пазара плодови соко-
ве, както и все повече 
плодови и зеленчуко-
ви консерви в стъклени 
опаковки, забелязват 
представители на стък-
ларския бранш.

Подпомогнати 
и от SPA индустрията
Стремежът към здраво-
словен начин на живот 
налага и качествените 
зехтини и други видове 
здравословни масла съ-
що да се съхраняват в 
стъклени бутилки. Раз-
витието на SPA туризма 
и разпространението 
на SPA козметиката, 
която в голяма степен 
представлява етерични 
масла, отвориха нова 
ниша за стъклото, от 
която се възползват и 
български компании, за-
щото България също е 
производител на такива 
продукти. 

Стъклените разфа-
совки опитват да на-
мерят своето място и 
в хотелската стая като 
алтернатива на пласт-
масовите, които имат 
евтин имидж. За съжа-
ление обаче не успяват 
съвсем, тъй като стък-
лото крие опасности от 
наранявания, особено в 
банята или около басей-
ните. В някои страни в 
ЕС и някои щати в САЩ 
употребата на стъкло 
за хотелска козметика 
дори е забранено.

Ани Коджаиванова

В цял свят се стимулира употребата на стъкло, защото то 
се рециклира на 100% и запазва хранителните вещества 
в най-голяма степен

▶



Ние не променихме 
изискванията си към 

клиентите заради усложнената 
пазарна обстановка. Изискванията 
ни и днес са такива, каквито 
бяха преди началото на кризата. 
Вярвам, че стабилността е ключът 
към успеха за всички участници на 
пазара на бързи кредити

Пиер-Ив Геган, 
изпълнителен директор на „УниКредит Кънсюмър Файненсинг”

Отпускаме кредити според 
изискванията на Закона 
за потребителския кредит. 

Освен неговите разпоредби за нас 
е много важно клиентът да може 
да обслужва заема си, без това да 
се отрази на неговия стандарт на 
живот. Това е част от политиката 
ни на отговорно кредитиране, за 
която вече споменах

Ние станахме по-
консервативни от гледна 

точка на това, че искаме 
доходите на физическите лица 
да са стабилни. Съобразяваме 
се със съответните отрасли, 
които в различните периоди 
страдаха по различен начин

Луик льо Пишу,  
иизпълнителен директор на БНП

Валентин Гълъбов,  
изпълнителен директор на „Ти Би Ай Кредит”

Компаниите за бързи кре-
дити търсят възможно 
най-добрия клиент. За тях 
това е човек, който редов-
но обслужва заемите си, 
има стабилни доходи, си-
гурна работа и истинска 
необходимост от покуп-
ка на определена стока. А  
пък кредитното му досие е  
„чисто”. Ето такива клиен-
ти търсят небанковите кре-
дитни компании. Те проме-
нят оценката на риска така, 
че да се вместят в шаблона 
на идеалния клиент. 

А има ли го
Мениджърите на най-го-
лемите компании за бързи 
кредити у нас се обеди-
ниха около мнението, че 
въпреки старанието им 
клиентите да са възможно 
най-добрите, идеален кли-
ент няма. Идеален клиент 
не може да има, обясни 
изпълнителният директор 

на „Ти Би Ай Кредит” 
Валентин Гълъбов. Той 
допълни, че компаниите 
оценяват всеки клиент, 
чиито декларирани до-
ходи позволяват редовно 
плащане на месечните 
вноски, и такъв, който 
получава редовно заплата-
та си. „Не вярвам в поня-
тието „идеален клиент”. 
Има клиенти с различни 
профили и нашата роля 
е да адаптираме своите 
продукти към техните 
нужди”, коментира Пиер-
Ив Геган, изпълнителен 
директор на „УниКредит 
Кънсюмър Файненсинг”. 
Той допълни, че важно е 
и доброто кредитно досие 
на кредитоискателите. Ва-
лентин Гълъбов пък обяс-
нява, че сега компаниите 
за бързи кредити оценяват 
кредитоискателите и спо-
ред сектора, в който рабо-
тят, и доколко засегнат от 

кризата е той. Това обаче 
не означава, че отказваме 
кредити на работещите в 
определени икономически 
сектори, които пострадаха 
повече от кризата, уточни 
още директорът на „Ти Би 
Ай Кредит”. Той допълни, 
че не трябва да се забра-
вя, че във всеки сектор 
има добре развиващи се 
фирми. Гълъбов не издаде 
заемателите от кой иконо-
мически сектор получават 
най-трудно кредит сега. 
Предоставянето на един 
заем е комплекс от на-
деждност на кредитоиска-
теля, персонална заетост, 
потенциал на доходите. 
Не става дума само за не-
говите текущите доходи, а 
на цялото му семейство”, 
обясни Гълъбов. По ду-
мите му небанковите кре-
дитни компании следят 
20 параметъра, на базата 
на които вземат решение 

дали да отпуснат даден 
кредит. 

Под диктата  
на кризата
Кризата оказа и положи-
телно влияние на небанко-
вите финансови институ-
ции. Въпреки че кредитни-
те им портфейли сериозно 
се свиха, а лошите кредити 
се увеличиха, те виждат 
и позитиви в кризисния 
период. Кредитополучате-
лите сега са далеч по-раз-
умни и знаят какво искат, 
обясни Гълъбов. Това се 
отнася особено за целеви-
те кредити. Заемателите 
освен това вече не взимат 
емоционални, а рационал-
ни решения. „Клиентите 
знаят какво могат да си 
позволят, защото са уве-
рени, че доходите им ще 
бъдат стабилни и ще мо-
гат да плащат месечните 
си вноски”, каза още той. 

Това е едно много раз-
лично поведение на фона 
на решенията, които кре-
дитополучатлите взимаха 
преди началото на кризата. 
Тогава всеки си мислеше, 
че ще получава по-високи 
доходи, ще може непрекъс-
нато да купува неща, които 
повишават жизнения му 
стандарт и които невинаги 
са му най-необходимите. 
Именно с рационалността 
при покупката на вещи си 
обясняват мениджърите 
на небанковите дружества 
подобрението на кредит-
ните им портфейли. Дали 
това е така, ще стане ясно 
другия месец, когато БНБ 
публикува официалната 
статистика за дружествата, 
специализирани в креди-
тиране. 

Раздвижване
В началото на лятото 
повечето мениджъри на 

компании за бързи креди-
ти смятаха, че  кредити-
рането ще се раздвижи. 
„През последните месеци 
наблюдаваме нарастване 
на обемите на отпуснати-
те кредити”, обясни Луик 
льо Пишу, изпълнителен 
директор на БНП Париба 
Лични Финанси. Валентин 
Гълъбов допълни, че има 
лек тренд на увеличаване 
на броя на предоставените 
кредити. Вече се подготвя-
ме за периода в края на го-
дината, който мисля, че ще 
потвърди очакванията ни за 
съживяване на потребител-
ския апетит, коментира Пи-
ер-Ив Геган. А основната 
причина за макар и лекото 
раздвижване на кредитира-
нето е лятото - периодът, в 
който хората традиционно 
са по-активни и за покупки, 
и за ремонти и подобрения 
в домовете си.

Радослава Димитрова

Търси се идеалният клиент
Компаниите за бързи кредити са затегнали изискванията си,  
за да стигнат до най-добрия заемател

Банка Пиреос 
България с нов 
ипотечен кредит
Банка Пиреос България 
стартира нов жилищен 
кредит „Собствен 
дом”. От банката 
коментираха, че това 
е кредит с една от 
най-ниските лихви на 
пазара сега. Лихвеният 
процент по този заем 

е фиксиран за първите 
две години, като за 
левови кредити лихвата 
е 8.5%, а за еврови е 
6.4%. След изтичане 
на двугодишния 
преференциален 
период лихвата по 
кредити „Собствен 
дом” ще се определя 
въз основа на базисния 
лихвен процент 
на банката плюс 

надбавка 2.65% за 
кредити в евро и 3% 
за левови кредити, 
обясниха от банката. 
Финансирането, което 
поема банката, е до 
80% от стойността на 
имота. Максималният 
срок за погасяване на 
този кредит е 35 години 
за кредити в левове и 
30 години за кредити 
в евро. 

ПредложениеБАнкИ И 
зАстРАхоВАне
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Райфайзен с 
кредитна линия 
за ипотечни заеми
Райфайзенбанк подписа 
кредитна линия с Евро-
пейския фонд за Югоиз-
точна Европа (ЕФЮЕ). 
Тя е в размер на 20 млн. 
EUR. Със заеми от тази 
кредитна линия ще се 
финансира ремонт, подо-
брение и покупка на 

жилище, уточниха от 
банката. От Райфайзен-
банк уточниха още, че 
целта е да се осигури по-
голям достъп на физи-
ческите лица до външно 
финансиране.
Жилищното финансира-
не по кредитната линия 
на ЕФЮЕ се отпуска 
в евро. Максималният 
срок за изплащане при 
покупка на жилище е 30 

години, а когато целта е 
ремонт - 20 години. Мак-
сималният размер на кре-
дита е 100 хил. EUR. При 
покупка на жилище Рай-
файзенбанк ще финанси-
ра до 85% от стойността 
на имота, а при извърш-
ване на ремонт и подо-
брения - до 65% от ипо-
текирания имот. Лихвата 
по кредита ще бъде бази-
рана на EURIBOR. 

Споразумение

Всичко е въпрос на 
сигурност. Аз, а и 
много колеги смята-
ме, че финансовите 

Сигурността е водеща при 
избора на страни за инвестиции

При нас 
преобла
дават 

депозитите 
заради страх от 
резки промени 
в цената 
на другите 
инструменти

Георги Георгиев, 
изпълнителен директор на 
“Уника Живот”

инструменти в страните 
от Европейския съюз 
са далеч по-сигурни, 
отколкото акции или 

Застрахователите са инвестирали 
с 500 млн. лв. повече в ЕС
Най-голяма част от ак-
тивите на компаниите 
са вложени в България

Застрахователните и здрав-
ноосигурителните друже-
ства са инвестирали с 479 
млн. лв. повече в страните 
от Европейския съюз към 
30 юни 2010 г. спрямо съ-
щия период на миналата 
година. Това показват да-
нните на БНБ за активите 
на застрахователните, пре-
застрахователните и здрав-
ноосигурителните друже-

ства в края на юни 2010 г. 
В края на полугодието на 
тази година вложенията в 
ЕС достигат 1.78 млрд. лв., 
като се повишават с 36.8% 
на годишна база. “Нормал-
но е да има повишение на 
тези инвестиции, защото 
на повечето дружества 
у нас компаниите майки 
са европейски”, каза за в. 
“Пари” Румен Георгиев, 
изпълнителен директор на 
“Армеец”. По думите му е 
възможно да има препоръ-
ки от мажоритарите. “Аз, а 
и много колеги смятаме, че 

финансовите инструменти 
в страните от ЕС са да-
леч по-сигурни, отколкото 
акции или облигации на 
развиващите се страни”, е 
мнението на Георги Георги-
ев, изпълнителен директор 
на “Уника Живот”.

разпределение
Най-голяма част от активи-
те към 30 юни са вложени в 
България - близо 2.5 млрд. 
лв. Повишението спрямо 
съпоставимия период на 
миналата година е 130 млн. 
лв., или 5.5%. “Особено 

при тежките икономически 
условия е абсолютно задъл-
жително най-много пари 
да се държат в България”, 
твърди Румен Георгиев. 

В процентно изражение 
най-силно е повишението 
на инвестициите в САЩ, 
които за първите шест ме-
сеца на тази година са се 
увеличили с 68.7%. В края 
на юни 2010 г. тези средства 
достигат 103.6 млн. лв., а 
година по-рано бяха 61.4 
млн. лв. 

инструменти

Традиционно консерватив-
ната инвестиционна поли-
тика на застрахователните 
и здравноосигурителните 
дружества се потвърждава 
и от последните данни за 
инструментите, в които 
се държат парите на сек-
тора.

В края на юни 2010 г. 
компаниите са вложили 
33.9%, или 1.52 млрд. лв. 
от активите си в облигации 
и държавни ценни кни-
жа. Година по-рано делът 
на нискорисковите книжа 
беше 29.5%. За сметка на 

дълговите книжа намалява 
делът на депозитите. В бан-
кови влогове дружествата 
са инвестирали 24.5%, или 
1.1 млрд. лв. от средствата 
си, а в края на юни мина-
лата година 25.6% от ак-
тивите им бяха сложени на 
депозит. Делът на акциите 
се увеличава, като в рис-
ковия инструмент застра-
хователните и здравнооси-
гурителните компании са 
инвестирали 9% от парите 
си, докато в края на юни 
миналата година делът на 
акциите беше 7.6%.

ДЗИ пуска полици 
за малки и средни 
предприятия
ДЗИ пуска специални 
полици за малки и сред-
ни предприятия (МСП), 
съобщиха от дружество-
то. Застрахователят пред-
лага готови пакети от 
покрития, създадени за 
нуждите на МСП в раз-
личните сектори на ико-

номиката. Полиците са за 
защита на бизнес активи-
те на дадената фирма и 
за сигурността на екипа, 
който работи в нея. В 
пакетното предложение 
са включени имуществе-
ни застраховки на офиси, 
търговски обекти, про-
изводствени сгради или 
складове, прилежащо офис 
оборудване, стопански 
инвентар и стоково-мате-

риални запаси. За собстве-
ниците или наемателите 
на търговски обекти, раз-
положени в молове или 
на търговска улица, е раз-
работена “Комбинирана 
полица” за търговски обек-
ти. Тя дава възможност за 
едновременно сключване 
на няколко застраховки от 
различен вид - имущество, 
строително-монтажни 
рискове и отговорности.

Предложение

Нормално е да има 
повишение на инвести-
циите в Европейския съ-
юз, все пак на повечето 
дружества у нас компа-
ниите майки са европей-
ски. Предполагам, че е 
възможно да има препо-
ръки от мажоритарните 
собственици къде да 
се влагат средства. Но 
какво значи ЕС, ние сме 
равноправен член и това 
също води до повишава-
не на тези инвестиции.

Особено при тежките 
икономически усло
вия е абсолютно за-
дължително най-много 
пари да се държат в 
България. Пазарните 

Възможно е да има препоръки 
от мажоритарните собственици

Особено при 
тежките ико
номически ус

ловия е абсолютно 
задължително най
много пари да се 
държат в България

румен Георгиев, 
изпълнителен директор на 
“Армеец”

принципи обаче не 
може да доведат, а и не 
трябва да правят това 
задължително. Инвес-
тициите в България са 
добро пожелание.

Разбира се, че сме го
тови и ние, и колегите 
да участваме в търгове-

те за държавни ценни 
книжа. Не сме първични 
дилъри, но купуваме в 
съответствие с норма-
тивните ограничения, 
макар и за ДЦК да няма 
такива. Всичко зависи от 
практиките и принципи-
те в отделните застрахо-
вателни дружества.

Мнения

облигации на разви-
ващите се страни. Не 
знам на какво се дължи 
големият процентен 
ръст на инвестициите в 
САЩ.

Сигурността е водеща 
и при инструменти-
те, които избираме за 
инвестициите си, затова 
най-много се влага в де-
позити и ДЦК. При нас 
преобладават депозити-
те заради страх от резки 
промени в цената на 
другите инструменти.
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Вече може да се гледа първият български анимационен сериал онлайн

И след “Тримата глупаци”...

Снимка: Марина Ангелова
Илюстрация: Гриша Струнджев

Българ живее на улица “Гларус” в стария Несебър. 
Съседът му Аспарух постоянно лъже, че няма телеви-
зор, което накрая го вкарва в затова. Унуфри участва в 
“Седни беден”, но изгаря още на първия въпрос, след 
като използва и трите си жокера. 

Тримата са герои в първия онлайн български анимаци-
онен сериал, който се появи миналата седмица на своя 
сайт balgar.bg. 

Рисуваната сага “Българ” е пример за превръщането 
на дефекта в ефект. Първоначалната идея на авторa 
Неделчо Богданов е да направи телевизионен анимаци-
онен филм, но нито един канал не проявява достатъчно 
интерес. Сега “Българ” има своя онлайн платформа и 
трупа добри резултати - на третия ден след пускането 
на първата серия вече 9000 души са я гледали, а посе-
щенията на сайта надхвърляли 30 хил. 

Епизодите ще бъдат качвани на всеки три седмици. 
Вторият ще бъде онлайн към средата на октомври.  

Сериал  
от комикс
Идеята на “Българ” се ражда като комикс, на хартия, 
през 2001 г., когато Богданов е приет в НАТФИЗ да учи 
анимация. След време комиксът се загубва, но истори-
ите с Българ и неговите приятели продължават да се 
развиват в главата на автора. През 2008 г. историята зад 
сериала вече се избистря в главата на Богданов и започва 
същинската работа. 

Правен  
с приятели
Първият сезон включва 7 серии, всяка по 11 минути. 
Те са правени от Богданов и негови приятели. Затова и 
разходите по него са сведени до минимум. 

Екипът, който визуализира историите, се състои от 
петима аниматори и един човек, който отговаря за пост-
продукцията. Гласовете зад кадър също са приятелски, а 
водещият на “Стани богат” Ники Кънчев озвучава самия 
себе си в една от историите. 

По думите на автора първият сезон е направен за 
рекордно време - 7 месеца. На серия се пада по месец 
работа, докато други филми с продължителност 11 
минути може да се правят по 2 години, казва Богданов, 
който е режисьор и сценарист на сериала. 

За следващия сезон компанията приятели си е поста-
вила задачата да привлече рекламодатели и спонсори, за 
да доразвие проекта. Плануваното засега продължение 
ще се състои от 6 серии по 24 минути. 

Сюжетът
Сериалът е комедиен и осмива различни житейски си-
туации. Богданов бърза да уточни, че въпреки името си 
филмът не цели да разглежда отрицателните черти на 
хората, какъвто е случаят с Алековия “Бай Ганьо”. Във 
филма има препратки и шеги за българите, но са напра-
вени така, че да бъдат разбрани от публиката независимо 
от националността й. 

В опит да обясни духа на сериала чрез познати ве-
че заглавия Богданов го оприличава със “Семейство 
Симпсън”.

Героите са много - само в първия сезон се появяват над 
70. Българ, Аспарух и Унуфри са основните персонажи 
от първия епизод, но идеята на авторите е зад всяка серия 
да стои самостоятелна история, като всеки път фокусът 
се измества върху различен герой. 

Първият сезон се развива в Стария Несебър. Това е 
родният град на Богданов. Действията обаче няма да се 
развиват само там. Авторът праща героите си където 
поиска, стига така сюжетът на епизодите да бъде дос-
татъчно интригуващ. 
 
начало на  
анимационна индустрия?
Сериалът е заявка да се постави началото на анима-
ционната индустрия в България, твърди Богданов. 
Той е натрупал доста опит в българската анимация, но 
мнението му за нея не е от най-добрите. Единствените 
анимационни филми, които се правят в момента, са 
спонсорирани от Националния филмов център, но почти 
никой не знае за тях, нито пък ги е гледал, казва авторът 
на новия сериал. Той смята, че школата у нас не е добра 
и е най-продуктивно, когато аниматорите се учат сами, а 
не следват нечий пример. Само така може да се получат 
наистина хубави и гледани филми.

елина Пулчева 

Авторът неделчо богданов е подготвил седем епизода за първия сезон▶
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